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Războiul început de Rusia 
în Ucraina va avea implicaţii 
economice. Cel mai important 
efect ţine de preţurile la energie şi 
alimente. Conform unui raport al 
agenţiei de rating S&P, securitatea 
energetică rămâne „călcâiul lui 
Ahile” al economiei europene, 
având în vedere dependenţa 
puternică de importurile 
ruseşti de gaz şi energie.
Specialiştii afirmă că Ucraina este 
un producător agricol important. 
Printre primii 10 exportatori 
din lume pentru 24 de produse 
alimentare, inclusiv uleiuri de 
seminţe, orz, grâu, porci, păsări şi 
unt. În anul comercial 2020-2021, 
China a primit 36% din exporturile 
de porumb ale Ucrainei, în timp 
ce Africa şi Orientul Mijlociu au 
luat împreună 30% din exporturi.
Perturbarea producţiei şi 
a exporturilor – în special 
dacă porturile din Marea 
Neagră sunt închise - ar putea 
exacerba inflaţia globală, 
adăugându-se la şocul preţului 
energiei care afectează deja 
veniturile disponibile.

În altă ordine de idei, „Războiul 
a ajuns în postura de soluţie 
finală contra supra-îndatorării 
statelor – vasale ale corporaţiilor”, 
spune avocatul Gheorghe 
Piperea. Acesta precizează că 
în anul 2015 a scris în cartea 

de eseuri Parakletos, un text 
intitulat Lorzii războiului, despre 
modul în care războiul a ajuns 
în postura de soluţie finală 
contra supra-îndatorării statelor 
– vasale ale corporaţiilor. Acum, 
războiul „cald” este utilizat ca 
perdea de fum menită a camufla 
crimele, malpraxisul medical şi 
ştiinţific, corupţia, conflictele 
de interese, hoţia şi prostia 
„războiului sanitar” cauzat 
de SARS-CoV-2, care tocmai 
ce îşi dă duhul sub zgomotul 
asurzitor al rachetelor lui Putin.

În acelaşi timp, Papa Francisc 
se roagă şi ne roagă să fim 
alături de poporul ucrainean 
care suferă sub bombe!
Cu un mesaj spontan rostit 
la audienţa generală, Papa 
Francisc a adus un elogiu 
celor care şi-au deschis inima 
şi casa în faţa refugiaţilor din 
Ucraina. În Miercurea Cenuşii, 
prima zi a Postului Mare, 
Pontiful va înălţa o rugăciune 
pentru pace în Ucraina şi a 
îndemnat la apropiere spirituală 
faţă de poporul ucrainean.
La audienţa generală, Papa 
Francisc a salutat pelerinii 
polonezi şi a adăugat spontan 
câteva cuvinte despre situaţia din 
Ucraina pornind de la prezenţa 
Fratelui Marko, din ordinul 
franciscan, care tocmai citise 

rezumatul catehezei în limba 
polonă. ”Rugăciunea noastră şi 
postul vor fi o suplică pentru pace 
în Ucraina”, a spus Papa în salutul 
adresat pelerinilor francofoni, 
”aducându-ne aminte că pacea 
în lume începe întotdeauna de 
la convertirea noastră personală, 
de la urmarea lui Cristos”. 
Potrivit surselor oficiale, peste 
450.000 de persoane din 
Ucraina au intrat în Polonia 
până la începutul lunii martie. 
În România au intrat până acum 
peste 110.000 de persoane din 
Ucraina, iar în Republica Moldova, 
peste 200.000. Zeci de mii de 
persoane din Ucraina au ajuns, de 
asemenea, în Slovacia şi Ungaria. 
Cea mai mare parte a refugiaţilor 
o reprezintă femeile şi copiii.

Să le dea Dumnezeu decidenţilor 
înţelepciunea de a găsi calea spre 
soluţionarea cât mai rapidă a 
situaţiei actuale. Altfel, importanţa 
agriculturii o vom simţi mai greu 
decât ne-am dori, iar vara care va 
veni va fi însoţită de o posibilă 
criză alimentară, dar nu fiindcă nu 
vom găsi produse alimentare, căci 
fermierii produc în orice vremuri, 
ci pentru că preţurile vor fi atât de 
mari încât categoriile defavorizate 
le vor privi doar în vitrine.

Simona MUNTEANU

Războiul de lângă noi!Războiul de lângă noi!
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În dialog cu fermieriiÎn dialog cu fermierii

 
Valentin Jecu, 
comuna Râmnicelu, 
judeţul Buzău
Ca în mai toată ţara, cea 
mai mare problemă acum 
este lipsa ploilor. În zona 
noastră cred că ultimele 
precipitaţii care au căzut 
au fost pe la finalul lunii 
noiembrie, nici acelea 
suficiente din punct de 

vedere cantitativ. Cultura de grâu nu este într-
un stadiu de dezvoltare corespunzător datei din 
calendar. Plantele au răsărit destul de târziu şi 
deocamdată nu au ajuns nici măcar la stadiul 
de înfrăţire. Am semănat grâul pe o suprafaţă de 
vreo 250 de hectare şi nu am nicio parcelă mai 
”răsărită”. Situaţia acesta este cam la fel în toată 
zona, nu doar la mine. Am mai pus şi usturoi 
în toamnă, dar şi aici este aceeaşi problemă. 
Am semănat numai vreo 20 de hectare, aş fi 
vrut mai mult, dar vremea nu este favorabilă. 
Mă gândesc dacă să mai pun la primăvară. 
Cultura de rapiţă nu stă nici ea mai bine, a 
răsărit târziu. Nu pot spune că arată foarte 
rău, dar nici nu este ceea ce ar trebui la acest 
moment. Dăunători nu am observat în cultură, 
probabil că este încă prea rece. Acum rămâne 
să vedem dacă iarna a trecut sau nu. Cred 
că este puţin cam devreme pentru a decide 
dacă o las sau o întorc. Şi problema nu este 
doar din lipsa precipitaţiilor şi a deficitului 
mare de apă cu care venim din toamnă, dar 
dublat şi de prezenţa vântului, chiar dacă mai 
plouă puţin, din păcate este nesemnificativ.  

Daniel Ciuhureanu, 
Ecoagra, judeţul 
Galaţi
Pentru culturile de toamnă, 
începutul acestui an nu 
este prea bun. A fost foarte 
mare secetă în lunile 
octombrie-noiembrie şi 
abia pe la mijlocul lunii 
decembrie a plouat vreo 
60-70 mm. Drept urmare, 

şi majoritatea culturilor abia atunci au început 
să răsară. În mare parte, câmpurile sunt cu grâul 
neînfrăţit, în faza de ace. Eu am apucat să-l semăn, 
am avut puţină apă şi a răsărit, iar în momentul 
acesta este înfrăţit. Din păcate, nu am putut să 
aplic îngrăşământul pe toată suprafaţa. Avem şi un 
lot semincer de orz, pe care am testat anul acesta 
un alt tip de fertilizant, pe bază de gunoi de pasăre 
brichetat. Am fost mulţumit, aş mai fi cumpărat, 
dar preţul a crescut de trei ori de anul trecut şi în 
plus, nici nu prea se mai găseşte. Rapiţa este abia 
răsărită la fermierii care au reuşit să irige, fie a 
răsărit târziu şi a prins-o gerul. Per ansamblu nu 
este în stadiul optim. Oricum suprafaţa este mult 
diminuată faţă de anii anteriori. Eu de exemplu, 
nu am mai semănat rapiţă de câţiva ani din cauza 
secetei. Chiar dacă mai am posibilitatea să irig, 
în perioada aceea de final de vară sunt şi alte 
culturi care au nevoie de apă. Nu sunt semne 
pentru zona acesta de sud-est că ne-ar aştepta 
un sezon prea bun, mai ales la rapiţă. Şi nu a fost 
doar lipsa apei, am avut parte şi de vânturi foarte 
puternice, au măturat practic culturile de ceapă 
de toamnă (la noi cred că mai sunt în jur de 100 
hectare în zonă), frunzele abia răsărite nu au 
rezistat. Creşterea a fost stopată foarte mult, va 
fi bineînţeles mult întârziată. A intrat cu cel mult 
3 frunze în iarnă (de obicei avea cam 5) şi acum 
nu a mai rămas mare lucru după vântul acela. 
Să vedem dacă norii aceştia vor aduce şi ploaie. 

• «Cu ce probleme vă confruntaţi anul acesta la culturile de toamnă?»
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Sorin Bolovan, 
Cooperativa Cereal 
Top, comuna 
Coteşti, Vrancea
Culturile semănate în 
toamnă nu se prezintă 
prea bine, avem un deficit 
foarte mare de apă de 
peste 250 litri. Plantele 
abia răsar în zona noastră. 
De exemplu, la grâu 

plăntuţele sunt la nivel de ace, răsărirea este 
foarte slabă şi neuniformă la momentul acesta, 
mai ales în parcelele unde s-a plantat grâu după 
grâu. Din păcate nu am avut noroc nici de zăpadă 
în această iarnă. Doar ceva temperaturi negative, 
ger, însă nu destul cât să îngheţe pe adâncime, 
iar zilele trecute a fost puţină brumă, ceea ce din 
fericire mai ţine dăunătorii pe loc şi nu creează 
probleme. Cultura de rapiţă a răsărit (deşi în anul 
2020 a fost dezastru), dar nu se prezintă bine, au 
doar câteva plante răsărite/mp. Probabil că vor 
ajunge să o înlocuiască cu floarea soarelui în 
primăvară, deoarece porumb nu prea se cultivă. 
Eu unul, nu mai semăn rapiţă de vreo patru ani 
din cauza toamnelor lungi şi secetoase. Din acest 
motiv s-au creat şi rezerve de dăunători mai mari, 
ne aşteptăm să fie ceva probleme la creşterea 
temperaturilor, dar cu ei ne descurcăm. Cel mai 
periculos ”dăunător” pentru noi rămâne seceta, 
sunt zone în care fermierii vorbesc deja de praf 
la nivelul solului, nu de pământ, spulberat de 
vânt. Din nefericire nici posibilităţi de irigare nu 
sunt în zona acesta. Momentan suntem extrem 
de îngrijoraţi de ce va urma anul acesta.

• «Cu ce probleme vă confruntaţi anul acesta la culturile de toamnă?»
Cosmin Micu, 
Procereal Agrosan, 
Mănăştur, judeţul Arad
Aş putea spune că 
deocamdată suntem printre 
fermierii norocoşi. Stăm 
destul de bine în ceea ce 
priveşte evoluţia culturilor 
de toamnă. Momentan nu 
sunt probleme deosebite 
nici de aprovizionare cu apă 

la nivelul solului, pentru că mai este ceva rezervă 
din precipitaţiile căzute în luna decembrie. Şi nici 
plantele nu consumă mult deocamdată. Am putut 
să fertilizăm normal şi în toamnă, mai ales că am 
achiziţionat cantitatea necesară pe un an întreg chiar 
prin luna mai, la începutul perioadei de creştere a 
preţurilor la îngrăşăminte. Aşa că atât culturile de 
grâu şi de orz, cât şi cele de rapiţă sunt într-un stadiu 
normal de dezvoltare şi suntem foarte optimişti pentru 
sezonul acesta, la cum arată câmpul la acest final de 
februarie. Plantele de grâu sunt aproape înfrăţite, iar 
cultura de rapiţă este destul de avansată – stadiul 
de 8 frunze (15.02). Ziua a fost ceva mai cald, cu 
temperaturi în jur de 10-12 grade Celsius, noaptea a 
fost rece însă. De aceea nici prezenţa dăunătorilor 
nu se simte încă, dar am auzit la alţi fermieri din 
zona de vest că au observat deja Ceutorynchus în 
culturi. Noi am monitorizat foarte atent, am tratat 
la timp anul trecut şi nu cred că avem rezerve care 
să ne poată crea probleme în această primăvară. 
De altfel suntem pregătiţi cu tot ce ne trebuie.
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Câştigătorii trofeelor „Porumbul de aur” 2021
În cadrul celei de-a VII-a ediţie a 
congresului desfăşurat de organizaţie 
s-au decernat aceste trofee în semn 
de apreciere pentru efortul depus de 
fermieri în valorificarea cât mai bună 
a potenţialului genetic de producţie 
al hibrizilor de porumb utilizaţi.
În rândurile care urmează 
vă dezvăluim câştigătorii şi 
tehnologiile pe care le-au aplicat 
în cadrul fermelor agricole.

Câştigătorul la secţiunea „neirigat” 
este Marius Scarlat, ferma Agralmixt, 
din localitatea Andrieşeni, judeţul 
Iaşi. Producţia pentru care a câştigat 
trofeul a fost de 14.472 kg/ha, la 
umiditatea de 15%. Suprafaţa pe 
care s-a obţinut recolta de porumb 
a fost de 10 ha, iar hibridul utilizat 
a fost DKC 4943 (FAO 350 - 390), 
cu o densitate la recoltare de 
65.000 pl/ha. La recoltare, producţia 
a avut o umiditate de 17%.
Planta premergătoare a fost tot 
cultura de porumb. Data semănatului 
a fost 30 aprilie 2021, iar cea de 
recoltat 4 noiembrie. Sămânţa a 

fost tratată cu Nuprid AL 600 FS. 
Pregătirea solului a presupus lucrul cu 
plugul, combinatorul şi compactorul.
În privinţa fertilizării, aceasta a 
cuprins administrarea de îngrăşăminte 
complexe în norma de 400 kg/
ha (80 kg/ha s.a N + 80 kg/ha 
s.a P + 80 kg/ha s.a K), 200 kg/
ha uree (92 kg/ha s.a N) şi 2 l/
ha foliar lichid pe bază de zinc.
Distrugerea buruienilor a fost 
realizată cu produsele Adengo (0,4 
l/ha), în preemergenţă, şi Mustang 
(0,4 l/ha), utilizat în postemergenţă. 
Cantitatea de precipitaţii căzută 
în perioada ianuarie - august 
2021 a fost de 525 mm.

La categoria „irigat”, trofeul „Porumbul 
de Aur” a fost acordat lui Mihai 
Solomei, director general Agricost 
Insula Mare a Brăilei. Producţia 
realizată cu hibridul P 1535 (FAO 610) 
a fost de 23.493 kg/ha, la umiditatea 
de 15%. Suprafaţa de pe care s-a 
obţinut producţia a fost de 10,2 ha, 
iar densitatea plantelor la recoltare 
a fost de 78.000 plante/ha. Planta 

premergătoare a fost porumbul, data 
de semănat a fost 19 Aprilie, iar cea 
de recoltat 5 noiembrie. Lucrările 
solului au presupus încorporarea 
resturilor vegetale cu utilajul Horsch 
Joker 8 RT la 8-10 cm şi semănatul cu 
Horsch Focus la 50 cm între rânduri.
La semănat s-a fertilizat cu 
îngrăşământ complex 14:28:14, în 
doza de 250 kg/ha (35 kg/ha s.a N, 
70 kg/ha s.a P, 35 kg/ha s.a K + 13,5 
kg s.a S). Preemergent, după semănat, 
s-a aplicat 42 kg/ha s.a N (100 l/
ha îngrăşământ lichid UAN), iar în 
vegetaţie s-a administrat 84 kg/ha s.a 
N (200 l/ha îngrăşământ lichid UAN).
În privinţa erbicidării şi aplicării 
tratamentelor fitosanitare s-au utilizat 
următoarele produse: Lumax 537.5 
SE (3,33 l/ha) + SprayGard (0,1 l/
ha); Principal (0,07 kg/ha) + Trend 
(0,2 l/ha) + Inazuma (0,15 l/ha) + 
Terra Sorb Complex (2 l/ha); Coragen 
(0,1 l/ha) + Spraygard (0,1 l/ha).
Cantitatea de precipitaţii căzută 
în intervalul ianuarie - august 
2021 a fost de 425 mm, iar 
norma de irigare de 180 mm.

Asociaţia Producătorilor 
de Porumb din România 
(APPR) acordă în cadrul 
congresului anual „De la 
fermieri pentru fermieri” 
trofeele „Porumbul de 
Aur” producătorilor care 
obţin cele mai mari recolte 
la cultura de porumb în 
sistem neirigat şi irigat.
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Securitatea alimentară la nivel general este una bună în 
România conform Indexul Global de Securitate Alimentară

În cadrul unui Media Club 
online, organizat de compania 
Corteva Agriscience, s-a 
discutat despre securitatea 
alimentară la nivel mondial, 
european şi mai ales despre 
situaţia ţării noastre, precum 
şi despre contribuţia Corteva 
Agriscience la creşterea 
acestei securităţi. Conform 
rezultatelor analizei publicate 
de The Economist Impact 
în cea de-a zecea ediţie a 
Indexul Global al Securităţii 
Alimentare, România are 
o poziţie mai bună decât 
a multor ţări europene. 

România pe locul 29 
din 113 ţări analizate, 
în Indexul Global al 
Securităţii Alimentare 
Indexul Global de Securitate 
Alimentară - GFSI arată o scădere 
a securităţii alimentare globale 
pentru al doilea an consecutiv. 
GFSI, sponsorizat de compania 
Corteva Agriscience, îşi propune să 
servească drept resursă pentru un 
sistem alimentar mai sigur şi mai 
sustenabil. Indexul GFSI examinează 
cu prioritate această dimensiune 
în contextul inegalităţii economice 
şi a veniturilor, a inegalităţii de gen 
şi a inegalităţii resurselor naturale 
şi de mediu, luând în considerare 
factori principali precum: calitatea 
şi siguranţa, resursele disponibile 
şi sustenabilitatea în 113 ţări. Se 

atrage atenţia asupra decalajului 
sistematic şi acţiunilor necesare 
pentru a accelera progresul către cel 
de-al doilea Obiectiv de dezvoltare 
durabilă până în 2030 al ONU – 
eradicarea foametei în lume.
Anul trecut ţările din Europa au 
obţinut printre cele mai bune 
rezultate din lume în acest Index. 
De exemplu, conform performanţei 
pe baza scorului de securitate 
alimentară din 2021, primele 
cinci poziţii au fost ocupate de 
Irlanda, Austria, Marea Britanie, 
Finlanda şi Elveţia. Dintre cele 
patru categorii GSFI, regiunea 
europeană a avut cei mai buni 
indicatori privind accesibilitatea.
România a ocupat locul 29 în Index, 
dintre cele 113 ţări evaluate, cu un 
punctaj general de 72,4 puncte. 

“Securitatea alimentară la nivel 
general este una bună în România. 
De-a lungul anilor, ţara şi-a menţinut 
principalele puncte forte în rândul 
ţărilor europene”, a declarat Pratima 
Singh, Senior Manager - Policy & 
Insights, Economist Impact.  „În 
ultimul deceniu, GFSI a oferit liderilor 
la nivel mondial şi celor implicaţi 
în producţia de hrană informaţii şi 
argumente necesare pentru a formula 
politici şi programe care promovează 
creşterea securităţii alimentare în 
întreaga lume. Chiar dacă ţările au 
realizat progrese semnificative în 
abordarea securităţii alimentare, 
sistemele alimentare rămân 
vulnerabile la şocurile climatice, 
economice şi geopolitice. Este necesar 
să acţionăm la toate nivelurile – 
local, naţional şi global, pentru a 
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pune capăt foametei şi malnutriţiei”, 
a menţionat Pratima Singh.

Soluţii noi de origine 
naturală trebuie să 
completeze pe cele 
convenţionale
Contribuţia agriculturii la securitatea 
alimentară este una fundamentală. 
Axarea pe inovaţie şi cercetare 
şi furnizarea de soluţii integrate, 
complete reprezintă cheia către un 
viitor mai bun. Corteva Agriscience 
dezvoltă noi soluţii şi inovaţii 
în agricultură, investind anual 
aproximativ 1 miliard de dolari în 
cercetare şi dezvoltare. Compania 
operează în peste 140 de ţări cu 
aproape 100 de unităţi de producţie 
şi peste 150 de centre de cercetare, 
inclusiv în România, unde se lucrează 
la soluţii inovatoare pentru a veni în 
sprijinul fermierilor şi pentru a-i ajuta 

să facă faţă provocărilor asociate cu 
securitatea alimentară a lumii. Jean 
Ionescu, Country Leader România 
şi Moldova a subliniat faptul că 
şi compania Corteva Agriscience 
”se implică activ în transformarea 
viitorului şi creionarea politicilor 
privind schimbările climatice. La nivel 
mondial şi local, atenţia principală 
se îndreaptă către securitatea 
alimentară. Colaborăm permanent 
cu fermierii în vederea implementării 
practicilor sustenabile, crescând 
în acelaşi timp productivitatea şi 
totodată ne asigurăm că îmbunătăţim 
securitatea alimentară în România”. 
„Schimbările climatice şi seceta la 
nivel mondial ameninţă securitatea 
alimentară. Utilizarea tehnologiilor 
moderne devine esenţială şi 
permite producătorilor agricoli 
să obţină recolte bune chiar şi în 
condiţii nefavorabile”, a spus Maria 

Cîrjă, Marketing Manager România 
şi Moldova. De aceea “Corteva 
Agriscience continuă să aducă pe piaţă 
soluţii inovatoare, oferind produse cu 
origine naturală care funcţionează în 
mod complementar cu soluţiile noastre 
convenţionale de protecţie a culturilor”.  
Dintre acestea, au fost descrise: 
stabilizatorul de azot Optinyte, Utrisha 
N, biostimulatorul pentru tratament 
sămanţă Ympact., alături de soluţia 
digitală Granular Link, ajutând 
fermierii să facă faţă schimbărilor 
climatice, menţinându-şi în acelaşi 
timp culturile productive şi sănătoase. 
Lansarea acestui produs consolidează 
oferta Corteva Agriscience de a 
îmbunătăţi eficienţa şi disponibilitatea 
sustenabilă a azotului, sporind 
potenţialul de producţie şi 
durabilitatea, în conformitate cu 
Obiectivele de sustenabilitate 
Corteva Agriscience 2030”. Ro
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Planul Naţional Strategic a fost încărcat în 
sistemul electronic al Comisiei Europene

Ministerul Agriculturii şi 
Dezvoltării Rurale anunţă că, 

în data de 28 februarie 2022, 
în urma finalizării procesului 
de transparenţă decizională, 

Planul Naţional Strategic a fost 
încărcat în sistemul electronic 

al Comisiei Europene, împreună 
cu toate documentele aferente. 

În perioada următoare, 
Comisia Europeană va evalua 
documentul şi va putea adresa 
observaţii în termen de 3 luni 
de la data transmiterii.
Adrian CHESNOIU, ministrul 
agriculturii şi dezvoltării rurale, a 
coordonat reuniunile constituite 
pentru elaborarea PNS, care s-au 
desfăşurat pe parcursul ultimelor 
două luni. Liniile directoare ale 

Planului Naţional Strategic au 
fost stabilite în urma consultărilor 
extinse cu fermierii şi cu 
reprezentanţii organizaţiilor din 
domeniul industriei alimentare, ai 
agriculturii şi dezvoltării rurale.
„Planul Naţional Strategic, aşa 
cum a rezultat în urma dialogului 
transparent şi constructiv pe care 

l-am avut cu reprezentanţii tuturor 
sectoarelor, a fost transmis Comisiei 
Europene în termenul pe care ni 
l-am asumat la finalul anului trecut, 
cu ocazia Consiliului AgriFish. 
Am transmis spre Bruxelles 
un document complex, care 
alături de toate programele de 
sprijin pe care le finanţăm din 
bugetul naţional, contribuie la 
dezvoltarea agriculturii româneşti. 
Îi asigur pe toţi fermierii că vom 
depune toate eforturile ca acest 
Plan Naţional Strategic să aducă 
stabilitatea şi predictibilitatea 
de care agricultorii români au 
nevoie pentru a păstra un nivel 
ridicat al producţiei şi pentru 
a rămâne competitivi pe o 
piaţă în continuă evoluţie”, a 
declarat ministrul CHESNOIU.
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Fermierii trebuie să exploateze toate 
oportunităţile pentru a deveni mai puternici

Acesta a fost îndemnul 
europarlamentarului Carmen 
Avram, exprimat în cadrul 
întâlnirii anuale a producătorilor 
de porumb din România. 
Domnia sa a adus în discuţie 
politica agricolă comună, planul 
naţional strategic şi strategiile 
europene care vor influenţa 
domeniul agricol. Totodată, a 
subliniat importanţa accesării 
tuturor fondurilor destinate 
acestui sector şi folosirea 
diferitelor directive cu scopul 
de a întări poziţia fermierilor 
în economia europeană.

„Despre agricultura momentului se 
pot spune multe lucruri: că este prea 
verde; că este prea puţin verde; că 
se va schimba radical din prisma 
strategiilor „Green Deal” şi „Farm 
to Fork” etc. Este o listă lungă 
de adjective care se poate ataşa 
agriculturii noastre, însă ceea ce 
am constatat eu cu regret este că 
agricultura în sine ne spune din ce 
în ce mai puţine despre ea însăşi 
şi a ajuns să fie definită în ultima 
vreme mai mult prin prisma altora, 
a retailerilor, a asociaţiilor de mediu, 
a ONG-lor, a mediului de lobby, a 
oamenilor implicaţi în decizii, şi asta 
ne-a adus în situaţia de astăzi în 
care toată lumea vrea mai mult de 
la agricultură, dar puţini ţin cont 
de ceea ce a făcut agricultura deja. 

Oamenii din agricultură, obişnuiţi cu 
pământul şi cu grijile vorbesc mai 
puţin public, astfel că la omul de rând 
ajung mai degrabă mesajele negative, 
criticile, aşteptările ambiţioase, fără 
să audă de munca grea de care este 
nevoie de realizările fermierilor, de 
modul în care au reuşit să asigure 
hrana întregului continent atunci în 
primul an de pandemie când totul 
era închis, despre cum vă zbateţi 
azi să ţineţi preţurile sub control, cu 
explozia preţurilor la energie, despre 
câte condiţii şi standarde trebuie să 
respecte pentru a primi subvenţia, 
iar produsele lor să ajungă la raft. 
Pentru consumatori mâncarea este 
un dat, iar pentru bugetul european 
o corvoadă - sau cel puţin aşa pare 
având în vedere rapiditatea cu care 

se înăspresc condiţiile şi standardele. 
Situaţia se poate schimba astfel încât 
fermierii să îşi recapete imaginea, 
forţa şi locul pe care îl merită în 
economia românească şi în cea 
europeană. Cum se poate face asta? 
Prin unele instrumente aflate in 
Politica Agricolă Comună, dar şi prin 
unele găsite în afara PAC şi care pot 
reprezenta oportunităţi de creştere.”

Directiva privind 
practicile comerciale 
neloiale - importantă 
pentru fermieri
Avram a adus în discuţie 
vulnerabilitatea fermierului în lanţul 
agroalimentar şi faptul că aceasta 
s-a accentuat în condiţiile actuale 
când 30% dintre fabricile europene 
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de îngrăşăminte s-au închis sau 
şi-au oprit temporar activitatea, 
când preţurile la inputuri şi energie 
au explodat sau producătorii de 
utilaje agricole din Europa sunt în 
pană de piese şi componente.
„Cred că putem să ne uităm cu 
optimism, de exemplu, la directiva 
privind practicile comerciale neloiale. 
Dacă vom şti să o folosim şi nu vom 
permite sub nicio formă ocolirea sau 
interpretarea ei, această directivă 
va fi un instrument foarte puternic 
prin care fermierii se vor întări. Ea va 
echilibra raportul de forţe în relaţia cu 
retailerii, care astăzi, din păcate, este 
defavorabilă. Trebuie să conştientizăm 
valoarea acestui instrument şi îi 
sfătuiesc pe fermieri să îl folosească.”

Consumatorii cer calitate
„O altă soluţie ne este oferită de 
cel mai recent eurobarometru, care 
ne spune că cetăţenii sunt tot mai 
interesaţi de calitatea produselor, 
de provenienţa lor, de bunăstarea 
animalelor, etc. Nu este deloc 
întâmplătoare strategia CE de a 
pune accent pe aceste dorinţe ale 
consumatorilor europeni. De ce 
nu s-ar urca agricultura noastră 
pe acest val determinat de voinţa 
consumatorilor? De ce să nu le 
spunem consumatorilor acestei 
ţări că ei pot avea pe masă, chiar 
acum, această hrană pentru care 
CE a trebuit să facă strategii: 
hrană sănătoasă, curată, etică, cu 
provenienţa clară, produsă local. 
Fermierii au ocazia să îşi vândă 
marfa după cele mai noi sloganuri: 
lanţ scurt, sustenabilitate, produs 
sub schema de calitate, etc. Au la 
dispoziţie şi bani în PAC pentru 
consultanţă şi promovare. Îi vor ajuta 
să ajungă mai repede la oameni 
şi implicit să crească. Dacă veţi 
promova mai bine, prin campanii 
de promovare şi conştientizare, rolul 
pe care îl are agricultura, care nu se 

rezumă doar la a furniza mâncare, 
atunci oamenii ar realiza că acel 
produs de calitate, făcut la nivel 
local, după cele mai noi cerinţe ale 
Pactului Verde se află chiar lângă ei, 
la magazinul din apropierea casei.”

Va fi permisă cultivarea 
de plante transgenice?
Pentru a evita o explozie a costurilor 
de producţie, Comisia Europeană 
analizează siguranţa produselor 
rezultate în urma noilor tehnici de 
ameliorare. Acest raport este mult 
aşteptat având în vedere viitoarele 
restricţii privind utilizarea pesticidelor 
şi a îngrăşămintelor chimice.
„Obiectivele strategiilor „Biodiversitate” 
şi „De la fermă la furculiţă” aduc cu 
ele o mare necunoscută. Cum va 
arăta agricultura viitorului apropiat 
în care se vor reduce considerabil 
utilizarea şi cantităţile de pesticide 
şi fertilizatori, precum şi antibioticele 
pentru animale. Ce va face fermierul 
când va avea mai puţine produse 
de protecţie a plantelor şi mai 
mulţi dăunători? Ce vom face noi, 
ceilalţi, care astăzi luăm hrana 
ca pe un dat? Vom putea să ne 
permitem mâncarea din magazine? 
Da, am ajuns în situaţia în care 
să ne punem această întrebare.
Unii estimează că după aplicarea 
strategiilor, costurile de producţie 
ar putea creşte cu până la 400%. 
Nu ştim asta de la CE pentru că ea 
nu a făcut studii de impact. Dar şi 
aici există oportunităţi şi soluţii. CE 
a terminat recent o analiză asupra 
noilor tehnici de ameliorare a 
plantelor şi se pregăteşte să propună 
un cadru legislativ pentru ele astfel 
încât să le facă accesibile fermierilor. 
Nu sunt organisme modificate genetic 
şi asta trebuie comunicat, pentru că 
există o înţelegere greşită în ceea 
ce le priveşte. Aceste tehnici, ni se 
spune, sunt sigure şi eficiente, făcând 
planta mai rezistentă la factorii 

externi, asigurând predictibilitate 
producţiei chiar şi in condiţii extreme 
de climă şi dăunători. Mai mult, toate 
provocările pe care fermierii le au în 
faţă ar putea duce la reînvierea unui 
domeniu colateral care în România 
este, din păcate, în moarte clinică - 
cercetarea şi inovarea în agricultură. 
Ne vom lupta în continuare în PE să 
obţinem un răgaz mai mare pentru 
România şi ţinte diferite care să ţină 
cont de cantitatea de substanţă 
activă mai mică folosită la hectar, în 
comparaţie cu cea utilizată în ţările 
din vestul Europei, de dăunătorii 
unici şi de faptul că noi încă nu 
am atins nivelul de subvenţie al 
fermierilor din ţările occidentale. 
Totodată, vom continua să milităm 
pentru ca UE să impună clauze de 
reciprocitate, pentru ca importatorii 
din ţările terţe să nu invadeze cu 
marfa lor ţările europene, inclusiv 
România şi să ne sufoce producătorii 
şi piaţa europeană de alimente.”

Planul Naţional Strategic 
nu rezolvă toate 
problemele din agricultură
„Deşi PNS este esenţial, nu este o 
cheie universală care să rezolve 
toate problemele pe care le are 
agricultura, după cum nici strategiile 
„Biodiversitate” şi „De la fermă la 
furculiţă”. Se lucrează la revizuirea 
a mai multor legislaţii care ar putea 
avea impact asupra sectorului agricol. 
Se vor revizui regulamentul privind 
exploatarea terenurilor, legislaţia 
privind comercializarea certificatelor 
verzi, directiva privind energia din 
surse regenerabile, etc. Toate au o 
componentă de agricultură. Prin 
urmare aşa cum pericolele nu vin 
dintr-un singur loc, aşa şi soluţiile 
nu trebuie căutate într-un singur 
loc, adică in PNS. Am enumerat 
câteva oportunităţi. Vor fi şi altele. 
Veţi fi mai puternici dacă veţi 
exploata toate oportunităţile.” A
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Runde de dialog intens înainte 
de depunerea PNS 2023-2027

Până la depunerea oficială 
a PNS-ului pe portalul 

Comisiei Europene, 
mediul asociativ din 

România a ţinut să-şi 
exprime îngrijorarea 

privind aspecte practice 
ale implementării unora 

dintre măsurile propuse. 

În acest context, în data de 
23 februarie 2022, Asociaţia 
Producătorilor de Porumb din 
România a avut o întrevedere cu 
echipa MADR, condusă de dl Sorin 
MOISE, secretar de stat, alături de 
alţi oficiali din direcţia  de politici 
agricole, APIA, AFIR şi AM a 
PNDR. Delegaţia APPR prezentă la 
discuţii a fost formată din: Nicolae 
SITARU - preşedintele APPR, 
Theodor ICHIM – vicepreşedinte 
APPR, Costin TELEHUZ, Tiberiu 
STAN, Dumitru PANTAZI şi 
Cristina CIONGA - director de 
afaceri europene al APPR.
Întâlnirea a vizat aspecte tehnice 
îndeosebi specifice sectorului 
de cultură mare, mai ales 
condiţionalitatea, ecoschema 
pentru culturi arabile, plăţile 
de agro-mediu, precum şi 
sprijinul alocat zonelor care 
se confruntă cu constrângeri 
naturale şi specifice. 

Una dintre cele mai spinoase 
probleme o constituie 
rotaţia culturilor impusă prin 
condiţionalitate, care poate pune 
mari dificultăţi producătorilor 
europeni de porumb. Pornind 
de la definiţia rotaţiei din 
Reg. 2021/2115, APPR arată 

că România ar putea utiliza 
argumentele Franţei, cealaltă mare 
producătoare de porumb din UE, 
care a propus o serie de practici 
de echivalare ce pot contribui 
cel puţin în aceeaşi măsură 
cu rotaţia anuală la atingerea 
obiectivelor acestui standard de 
bune condiţii de agricultură şi 
mediu. România poate să adopte 
o schemă similară, în condiţiile 
în care cultura de porumb este 
concentrată într-un areal limitat 
şi este una dintre puţinele culturi 
arabile pretabile la irigaţii. În 
plus, porumbul este una dintre 
culturile cele mai eficiente în 
stocarea carbonului, contribuind la 
obiectivul de neutralitate climatică.

Eco-schema practicilor benefice 
pentru mediu aplicabile în terenul 
arabil, precum şi angajamentele 
de agro-mediu specifice sectorului 
de cultură mare, au făcut obiectul 
unor discuţii tehnice menite să 
găsească soluţii care să ducă 
la atingerea în mod eficient a 
ambiţiilor de înverzire asumate 
de UE, în tandem cu asigurarea 
fezabilităţii pentru fermieri. 
În legătură cu eco-schemele, APPR 
consideră că selecţia de practici în 
teren arabil benefice pentru mediu 
trebuie să se facă dintr-un meniu 
mai larg, deoarece variantele 
propuse sunt insuficiente şi 
unele nu sunt aplicabile în 
anumite regiuni pedo-climatice 
ale României (de exemplu, acolo 
nu există irigaţii, fermierii nu pot 
alege fertirigarea raţională). Sunt 
necesare eco-scheme adaptate 
la nivel regional, relevante şi 

pentru  zonele afectate de secetă 
şi arşiţă. Aplicarea fracţionată a 
azotului, practicarea  agriculturii 
de precizie, pe baza cartării 
agro-chimice şi a unui plan de 
gestionare a îngrăşămintelor, 
utilizarea unor abordări 
inovatoare pentru a minimiza 
pierderile de nutrienţi sunt alte 
exemple de practici durabile 
propuse de APPR spre a fi 
recompensate prin eco-scheme.

Nu în cele din urmă, APPR a 
solicitat autorităţilor actualizarea 
listei UAT-urilor incluse în zone 
cu constrângeri naturale şi 
constrângeri specifice (ANC) şi  
subliniază încă o dată importanţa 
delimitării lor cu acurateţe, pe 
baze ştiinţifice, în lumina datelor 
celor mai recente furnizate de 
ANMH, care indică accelerarea 
fenomenului de aridizare în 
regiuni din estul României 
care în actuala perioadă de 
programare nu au fost incluse 
in ANC (mai ales din Moldova şi 
Dobrogea). În acelaşi sens, APPR 
apreciază decizia MADR de a 
elimina criteriile discriminatorii 
pentru fermele din afara zonelor 
cu constrângeri specifice în 
accesarea banilor prin proiecte 
de investiţii din PNDR.

Dacă actualizarea listei UAT-urilor 
din zone cu constrângeri nu se 
poate face până la depunerea 
PNS, dată fiind complexitatea 
demersului, APPR solicită ferm 
ca aceasta să fie trimisă ulterior, 
pe perioada următoarelor şase 
luni, către Comisia Europeană. 
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HortIntegra, sora ”geamănă” a UNCSV 
pentru sectorul horticol, se reorganizează

Constituită în 2019 şi având 
iniţial ca preşedinte pe Anca 

Marcu (Cooperativa Lunca 
Someşului Mic), Uniunea 
de Ramură Naţională a 

cooperativelor Horticole din 
România Hort Integra este 

încă la început de drum. 
Momentan este reprezentată 

de dr. Victor Lăcătuş în 
calitate de preşedinte, o voce 

bine cunoscută în rândul 
horticultorilor, şi mai ales al 

legumicultorilor. Dar, aşa cum 
spune şi el, este nevoie de 

mai multă implicare din partea 
colegilor mai tineri şi care 

chiar îşi doresc să aducă acest 
sector acolo unde merită. 

HortIntegra a fost refuzată chiar 
în primul său an să participe 
la constituirea grupurilor de 
lucru privind PNS, conform unui 
document emis în 18 octombrie 
2019 de către Direcţia Generală 
de Dezvoltare Rurală- Autoritatea 
de Management pentru PNDR, din 
cauză că ”nu a îndeplinit toate 
condiţiile prestabilite, aduse la 
cunoştinţă prin anunţul (…) postat 
pe site-ul MADR pe 27.06. 2019 
privind lansarea procesuluui de 
selectare a partenerilor în vederea 
constituirii grupurilor de lucru 
pentru elaborarea PNS 2021-
2027”. La momentul respectiv, din 
HortIntegra făceau parte cinci 
cooperative de legume-fructe cu 
activitate îndelungată şi profitabile. 

Ce îşi propune 
HortIntegra 
Unul dintre scopurile principale 

ale organizaţiei este creşterea 
încrederii în cooperative prin: 
promovarea cooperativelor şi a 
exemplelor de succes din cadrul 
Uniunii; încurajarea înfiinţării de 
cooperative funcţionale din punct 
de vedere comercial, rentabile, 
care să distribuie profitul în 
funcţie de rulajul pe care îl are 
fiecare membru; sprijin pentru 
realizarea strategiilor durabile 
de stimulare a cooperativizării 
horticole şi a dezvoltării brandurilor 
naţionale; realizarea unui plan 
de acţiune bazat pe calendarul 
recoltelor horticole pentru a livra 
produse în cadrul reţelelor de 
desfacere pe întreaga perioadă 
a anului. Nu în ultimul rând 
se au în vedere: urmărirea 
procesului legislativ şi implicarea 
în elaborarea proiectelor de acte 
normative care privesc domeniul 
cooperatist horticol, participarea 
la consultări în comisiile de lucru 
organizate pe lângă MADR, 
Finanţelor Publice, Mediului pe 
subiecte de interes, implicarea 
activă în stabilirea, legiferarea 
şi promovarea unor indicaţii 
specifice pe sectoare horticole 
prin identificarea problemelor de 
disfuncţionalitate ale pieţei pe 
fiecare segment din filiera horticolă 
şi promovarea soluţiilor pentru 
remediere. Un punct important 
este participarea la elaborarea 
unei noi legi a cooperativelor 
agricole care să corespundă 
condiţiilor actuale din România.
Se doreşte de asemenea 
colaborarea cu alte cooperative 
din sectorul legume-fructe din 
Europa şi facilitarea schimburilor de 

experienţă pentru membri, precum 
şi facilitarea accesului membrilor 
la evenimentele ce se desfăşoară 
la nivelul autorităţilor europene 
şi internaţionale, organizarea de 
vizite de lucru anuale în ţări terţe 
pentru membri şi familiile acestora. 

”Provocarea noastră este să ne 
facem vizibili la nivel naţional, să 
creştem numărul de membri şi să 
reuşim să ne impunem părerea 
şi expertiza pentru a optimiza, 
dezvolta şi eficientiza activitatea 
cooperativelor din sectorul legume-
fructe din România. HORT INTEGRA 
înseamnă o reprezentare puternică, 
profesionistă, transparentă care 
se adresează cooperativelor 
horticole funcţionale din punct de 
vedere comercial din România. Ne 
dorim ca alături de cooperativele 
horticole membre să dezvoltăm, 
să optimizăm şi eficientizăm 
activităţile din sectorul de 
legume – fructe. Împreună vrem 
să adresăm proiecte de lege, să 
promovăm modele de succes, 
să fim vocea cooperativelor din 
sectorul horticol românesc”, se 
arată în documentul de prezentare. 
Pentru a putea comunica mai bine 
cu membrii şi în special cu publicul 
larg, va fi creat un site în care se 
pot afla informaţii despre Uniune 
şi activitatea pe care o desfăşoară; 
vor fi integrate formulare de 
înscriere online, articole de interes 
pentru sectorul legume-fructe. 
Această pagină se doreşte a 
fi şi o platformă de promovare 
a modelelor de succes, cu 
testimoniale ale cooperativelor deja 
membre etc. Un alt deziderat este 
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realizarea şi prezentarea ghidului 
“Cooperative horticole de succes” în 
care membrii îşi vor spune povestea 
şi paşii parcurşi pentru a ajunge 
la performanţă. Pentru aceasta 
este nevoie de asigurarea unor 
mecanisme de relaţionare între 
membri cu scopul de a se dezvolta 
şi susţine reciproc în realizarea 
şi aplicarea unor tehnologii de 
cultivare/plantare care să asigure 
o calitate unitară crescută. 
Nu în ultimul rând este necesar 
stabilirea unui protocol de 
colaborare cu M.A.D.R. şi Institutul 
National de Statistică, implicarea 
direct în centralizarea de informaţii 
statistice legate de producţie 
primară, procesare, comercializare, 
comunicate trimestrial, prin 
formulare specializate.

Pieţe de gros şi 
agroalimentare
Implicarea membrilor şi 
cooperativelor de grad superior în 
realizarea/ preluarea unei/ unor 
pieţe de gross specializate pe 
legume fructe în apropierea marilor 
oraşe este o altă preocupare 
importantă a HortIntegra, precum 
şi efectuarea de demersuri pentru 
dezvoltarea pieţelor agroalimentare 
şi promovarea produselor 
agroalimentare pe piaţa naţională, 
internaţională şi îmbunătăţirea 
sistemului informaţional privind 
cererea şi oferta. În plus este 
necesară realizarea unui studiu 
cu acoperire mare, în parteneriat 
cu INFOCONS, referitor la ce 
produse horticole sunt preferate 
la consum (proaspete/refrigerate/

congelate, naţionale/ comunitare/ 
extra comunitare etc). HortIntegra 
doreşte să se implice activ şi 
în realizarea cadrului legislativ 
naţional pentru implementarea 
directivei pentru combaterea 
practicilor comerciale neloiale.

Consultanţă tehnică 
şi legislativă
Membrii vor beneficia de sprijinirea 
în raport cu autorităţile competente 
pentru obţinerea tuturor avizelor 
necesare funcţionării, asigurarea 
de consultanţă pentru afaceri 
şi management, consultanţă 
juridică şi financiar-contabilă, 
asistenţă tehnică de specialitate, 
precum şi pentru pregătirea 
şi perfecţionarea profesională 
a membrilor cooperatori. Ro
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Federaţia Europenă de Zootehnie încurajează fermierii 
români din sector să devină membri individuali

În data de 23 februarie 2022, 
secretarul de stat al MADR 

Antal Szabolcs BARABASI 
a primit vizita preşedintei 

Federaţiei Europene de 
Zootehnie (EAAP), Isabel 
CASASUS. Din Federaţie 

face parte şi România, prin 
reprezentatul Ministerului 

Agriculturii şi Dezvoltării 
Rurale, prof. dr. Horia 

Grosu – directorul general 
al Institutului Naţional de 

Cercetare Dezvoltare pentru 
Biologie şi Nutriţie Animală 

(INCDBNA) Baloteşti. 

Federaţia Europeană pentru Zootehnie 
este o organizaţie internaţională care 
îşi propune să promoveze cercetarea, 
dialogul şi diseminarea descoperirilor 
cercetării zootehnice în rândul 
comunităţilor ştiinţifice, industriei 
agroalimentare, societăţii civile şi 

al altor actori care îşi desfăşoară 
activitatea în domeniul producţiei 
zootehnice durabilă. Înfiinţată în 1949 
cu sediul la Roma, Italia, Federaţia 
are 34 de ţări membre, dintre care 23 
sunt membre ale Uniunii Europene 
şi trei aparţin zonei mediteraneene. 
În prezent, are 4200 de membri 
individuali din peste 900 de instituţii. 
Pe parcursul discuţiilor purtate 
cu secretarul de stat BARABASI, 
preşedinta Federaţei Europene de 
Zootehnie (EAAP), Isabel CASASUS, 
a subliniat oportunitatea cetăţenilor 
români de a deveni, în mod gratuit, 
membri individuali ai EAAP (members.
eaap.org/apply). Membrii individuali 
au acces la toate activităţile şi 
informaţiile generate de EAAP şi 
devin parte a celei mai mari reţele 
din domeniul ştiinţei zootehnice, ceea 
ce oferă oportunităţi excelente de 
schimb de cunoştinţe, diseminare şi 
parteneriat la nivel european şi nu 

numai. Din punct de vedere ştiinţific, 
EAAP cuprinde 11 Comisii de studiu, 
axate pe specii de animale (Bovine, 
Porci, Ovine şi Caprine, Cai, Insecte) 
sau discipline (Genetică, Sănătate şi 
Bunăstare, Nutriţie, fiziologie, sisteme 
de creştere a animalelor, zootehnia 
de precizie) şi 14 Grupuri de lucru, 
care se ocupă de anumite regiuni 
geografice sau subiecte emergente. 
În cadrul acestor grupuri, pentru 
tinerii cercetători, EAAP integrează 
cercetătorii la începutul carierei, 
oferind activităţi specifice şi burse.
La întâlnirea condusă de secretarul 
de stat BARABASI au mai participat 
Elena TATOMIR, directorul general al 
Direcţiei Generale Politici Agricole, 
Maria Toma – director al Direcţiei de 
Politici în Zootehnie, reprezentanţi ai 
Direcţiei Generale Afaceri Europene 
şi Relaţii Internaţionale, precum 
şi Gabriela CORNESCU, cercetător 
ştiinţific al INCDBNA Baloteşti.
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Divizia AGRO a Grupului CIECH 
intră pe piaţa din România

Grupul CIECH îşi extinde afacerea 
de agrobusiness în România prin 
înfiinţarea CIECH Agro România. 
Cu sediul în Bucureşti, noua 
companie va deservi clienţii din 
domeniul agricol din România, 
începând din luna martie 2022. 
Investiţiile în constituirea activităţii 
locale sunt estimate la 6,5 
milioane euro în următorii 3 ani.
O echipă mixtă româno-poloneză 
formată din 20 de persoane va 
asigura derularea activităţii CIECH 
Agro România. Membrii echipei 
vor fi implicaţi în construirea unei 
reţele de distribuţie a produselor 
fitosanitare din portofoliul 
companiei pe piaţa românească, în 
rândul principalilor comercianţi şi în 
distribuţia numerică în unităţile de 
comerţ cu amănuntul, precum şi în 
asigurarea consultanţei agrotehnice 
de către reprezentanţii CIECH. 
Înfiinţarea CIECH Agro România 
este un nou pas în dezvoltarea 
activităţii agrobusiness a CIECH 
în România şi survine în urma 
unei îndelungate activităţi de 
export de produse fitosanitare 
pe piaţa locală. Scopul acesteia 
va fi construirea unei reţele largi 
de distribuţie şi furnizarea către 
fermierii români a unor produse 
care asigură o protecţie eficace a 
recoltelor, în special inovatoarea 

tehnologie BGT („Better Glyphosate 
Technology”), care reprezintă 
un răspuns la provocările 
legate de agricultura durabilă 
şi Pactul Ecologic European. 
„Clienţii din România aşteaptă 
produse de înaltă calitate, preţuri 
ajustate la economia producţiei 
de recolte şi servicii de logistică 
fiabile. CIECH îndeplineşte 
toate aceste criterii şi, având în 
vedere experienţa favorabilă şi 
perspectivele optimiste în legătură 
cu dezvoltarea agriculturii în 
această ţară, decizia de a înfiinţa 
CIECH Agro România a fost 
o cale de dezvoltare firească 
pentru noi. Principalul obiectiv 
de afaceri al companiei va fi să 
extindă şi mai mult activitatea 
agroindustrială a Grupului 
CIECH şi să ofere fermierilor 
români produse care să asigure 
o protecţie eficientă a recoltelor, 
în special inovatoarea tehnologie 
BGT, precum şi o gamă largă de 
programe de protecţie pentru 
porumb”, a declarat Wojciech 
Babski, CEO BU Agro CIECH.
Portofoliul CIECH Agro România 
include 15 produse din oferta 
CIECH Sarzyna şi a Proplan 
(un furnizor spaniol de produse 
fitosanitare, deţinut de Grupul 

CIECH) şi urmează să fie 
diversificat în viitor. Acest lucru va 
permite companiei să ofere erbicide 
şi fungicide pentru protecţia 
recoltelor esenţiale din România, 
cum sunt cele de porumb şi alte 
culturi de cereale. Un avantaj 
competitiv important al CIECH 
va fi reprezentat de produsele 
bazate pe substanţa activă 
MCPA, produsă la CIECH Sarzyna, 
una dintre cele mai moderne 
companii de acest tip din lume. 
Un alt element important al 
ofertei CIECH Agro România 
va fi Halvetic, un nou erbicid 
glifosat, bazat pe inovatoarea 
tehnologie brevetată BGT („Better 
Glyphosate Technology”), care 
permite menţinerea eficacităţii 
actuale a substanţei active, dar 
reduce doza necesară la hectar a 
acesteia la jumătate, comparativ 
cu standardele existente. Acesta 
reprezintă o inovaţie revoluţionară 
pe piaţa globală a produselor 
bazate pe glifosat şi, în acelaşi 
timp, răspunsul Grupului CIECH 
la provocările legate de trecerea 
la o agricultură mai durabilă.
Piaţa locală a produselor 
fitosanitare se dezvoltă într-un 
ritm alert, depăşind în ultimii ani 

• Noua entitate juridică, 
CIECH Agro România, 

îşi începe activitatea 
în martie 2022

• O echipă mixtă româno-
poloneză formată din 20 de 

persoane va gestiona relaţiile 
cu clienţii CIECH din România
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valoarea de 600 milioane de 
euro şi, astfel, dublându-se în 
dimensiuni într-un interval de 
10 ani. În anii următori, piaţa de 
produse fitosanitare din România 
este estimată să crească între 4% şi 
6%, în pofida dificultăţilor asociate 
cu Pactul Ecologic European. 
Grupul CIECH exportă produse 
fitosanitare în aproximativ 50 
de ţări din toată lumea. CIECH 
Sarzyna, cel mai mare producător 
de produse fitosanitare din 
Polonia, livrează produse pe 
aproximativ 40 de pieţe externe, 
pe lângă piaţa internă. De 
asemenea, deserveşte regiunile 
Europa Centrală şi Occidentală, 
insulele britanice şi Scandinavia. 
În afara Europei, printre pieţele 
tradiţionale importante ale CIECH 
se numără Australia, Canada şi 
Orientul Îndepărtat, în special 

Thailanda şi Vietnam. Proplan, o 
companie achiziţionată în 2018, 
îşi desfăşoară activitatea în 
principal în Peninsula Iberică, zona 
Mării Mediterane (Italia, Franţa 
şi Grecia) şi Africa de Nord, în 
special în Maroc, Algeria şi Egipt.

Principalele mărci de produse din 
portofoliul CIECH sunt: Terbustar 
(ingredient activ: terbutilazină), 
Nikosar (nicosulfuron), Azoksar 
(azoxistrobin), Haksar (MCPA) şi 
Fenuxar (fenoxaprop-p-etil). Printre 
produsele disponibile se numără 
şi cele utilizate în protecţia viţei 
de vie, Pol-Sulphur (ingredient 
activ: sulf), şi a rapiţei, între care 
Labrador Extra (quizalofop-P-
etil) şi Faworyt (clopiralid).

Dimensiunea pieţei globale de 
produse agrochimice este anticipată 

să ajungă la 272,0 miliarde 
de USD până în 2028, potrivit 
raportului Grand View Research.  

Grupul CIECH este un holding 
internaţional din industria chimică, 
fiind prezent în peste 80 de ţări. În 
2014, pachetul majoritar de acţiuni 
CIECH a fost achiziţionat de KI 
Chemistry, o companie aparţinând 
celui mai mare fond de investiţii 
privat polonez, Kulczyk Investments.
CIECH Sarzyna este cel mai mare 
producător polonez de produse 
fitosanitare, cu peste 80 de ani 
de activitate pe piaţa din Polonia. 
Printre cele mai cunoscute 
mărci ale CIECH Sarzyna se 
numără mărcile CHWASTOX, 
unele dintre cele mai populare 
produse erbicide din Polonia, 
care au fost folosite cu încredere 
de trei generaţii de utilizatori.
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BASF realizează o creştere puternică 
a veniturilor pe întregul an 2021

Grupul BASF a realizat o 
creştere semnificativă a cifrei 

de afaceri şi a veniturilor în anul 
de afaceri 2021. „A fost un an 

puternic şi de succes pentru 
BASF”, a declarat preşedintele 

Consiliului Directorilor, dr. 
Martin Brudermüller, care 
a prezentat Raportul BASF 

2021 împreună cu directorul 
financiar, dr. Hans-Ulrich Engel.

„Preţurile de vânzare au crescut 
cu 25%, volumele cu 11%. Toate 
segmentele au înregistrat o 
creştere a preţurilor şi a volumului 
în 2021”, a spus Brudermüller. 
Cifra de afaceri a grupului BASF 
s-a ridicat la 78,6 miliarde de 
euro în 2021, cu 33% mai mult 
decât în anul precedent. Venitul 
înainte de dobânzi, impozite, 
depreciere şi amortizare (EBITDA) 
excluzând cheltuielile excepţionale, 
în valoare de 11,3 miliarde de 
euro, din 2021, a fost mai mare cu 
3,9 miliarde de euro, iar EBITDA 
în valoare de 11,4 miliarde de 
euro a depăşit nivelul anului 
precedent cu 4,9 miliarde de euro.
La o valoare de 7,8 miliarde de 
euro, veniturile înainte de impozite 
şi dobânzi (EBIT) excluzând 
cheltuielile excepţionale au fost 
mai mult decât duble faţă de 
anul 2020. Aceasta a reprezentat 
o creştere de 67% în comparaţie 
cu nivelul pre-pandemic din 2019. 
Evoluţia pozitivă a veniturilor 
BASF a fost determinată, în 
principal, de segmentele Substanţe 
chimice şi Materiale. Segmentele 
Tehnologii de acoperire şi 
Soluţii industriale au contribuit, 

de asemenea, considerabil 
la redresarea puternică.
Rentabilitatea capitalului angajat 
(ROCE) a fost de 13,5%, după 1,7% 
în anul precedent şi semnificativ 
peste costul ratei capitalului, de 
9%. Creşterea ROCE a rezultat, 
în principal, datorită veniturilor 
EBIT mai mari, de 7,7 miliarde 
de euro în 2021, cu mult peste 
nivelul anului anterior.

Costuri suplimentare 
datorate creşterii 
preţurilor la energie 
în Europa
Operaţiunile BASF legate de 
automobile au continuat să fie 
afectate negativ de deficitul de 
semiconductori. În 2021 şi în 
special în trimestrul al patrulea, 
preţurile mai ridicate la materiile 
prime şi costurile crescute ale 
energiei şi logisticii au împovărat, 
de asemenea, evoluţia veniturilor în 
toate segmentele. Pentru locaţiile 
europene ale BASF, costurile 
suplimentare datorate creşterii 
continue a preţurilor la gaze 
naturale, din 2021, s-au ridicat la 
aproximativ 1,5 miliarde de euro. 
Numai al patrulea trimestru din 
2021 a reprezentat 0,8 miliarde 
de euro din această sumă.
Brudermüller a anunţat: 
„Vom implementa noi creşteri 
substanţiale de preţ în lunile 
următoare pentru a transfera mai 
departe costurile semnificativ mai 
mari şi pentru a ne îmbunătăţi 
marjele în operaţiunile din aval”. 
Procedurile de stabilire a preţurilor 
în aceste operaţiuni duc la o 
întârziere în transferul costurilor.

Fluxurile de numerar ale 
Grupului BASF în întregul 
an 2021 şi în al patrulea 
trimestru din 2021
Fluxurile de numerar din activităţile 
de exploatare în 2021 s-au ridicat 
la 7,2 miliarde de euro, comparativ 
cu 5,4 miliarde euro în anul 
precedent. Creşterea considerabilă 
s-a datorat în primul rând 
îmbunătăţirii venitului net, care a 
ajuns la 5,5 miliarde euro. Fluxul 
de numerar disponibil a crescut la 
3,7 miliarde euro în 2021, de la 2,3 
miliarde euro în anul precedent.
În al patrulea trimestru din 2021, 
fluxurile de numerar din activităţile 
de exploatare au crescut cu 
1,2 miliarde euro, până la 3,3 
miliarde euro. Fluxul de numerar 
disponibil a fost de 1,8 miliarde 
de euro, o creştere de 84% faţă de 
trimestrul al patrulea din 2020.

Evoluţia cifrei de afaceri 
şi a veniturilor Grupului 
BASF în al patrulea 
trimestru din 2021
Cifra de afaceri a Grupului BASF, 
în al patrulea trimestru din 
2021, a crescut cu 24% faţă de 
trimestrul anterior, ajungând la 
19,8 miliarde de euro. „În ciuda 
comparaţiei cu trimestrul puternic 
al anului precedent, BASF a 
reuşit, în trimestrul al patrulea 
din 2021, să crească volumele 
în toate segmentele, cu excepţia 
celui de Materiale”, a declarat 
directorul financiar Engel.
EBITDA excluzând cheltuielile 
excepţionale a crescut cu 
aproximativ 100 de milioane de 
euro, până la 2,2 miliarde euro. 
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EBITDA s-a ridicat la 2,3 miliarde 
euro, comparativ cu 2 miliarde euro 
în trimestrul al patrulea din 2020.
EBIT excluzând cheltuielile 
excepţionale a fost de 1,2 miliarde 
de euro, comparativ cu 1,1 miliarde 
de euro în al patrulea trimestru 
din 2020. EBIT a fost de 1,2 
miliarde de euro în trimestrul al 
patrulea din 2021, comparativ 
cu 932 de milioane de euro în 
trimestrul al patrulea din 2020.

Valoare propusă a 
dividendelor de 3,40 
euro per acţiune
În cadrul Adunării Anuale a 
Acţionarilor BASF din acest an, 
Consiliul Directorilor şi Consiliul de 
Supraveghere vor propune plata 
unei valori a dividendelor de 3,40 
euro per acţiune, reprezentând 
o creştere de 10 cenţi. În total, 
BASF va plăti 3,1 miliarde de euro 
pe baza numărului de acţiuni la 
sfârşitul anului. „Prin propunerea 
noastră de dividende, acţiunea 
BASF oferă un randament 
atractiv al dividendelor de 5,5% 
raportat la preţul de închidere 
per acţiune, de la finalul anului 
2021”, a spus Brudermüller.

Atingerea obiectivelor 
non-financiare
BASF îşi propune să-şi reducă 
emisiile absolute de CO2 cu 25% 
până în 2030, comparativ cu 
valoarea de referinţă din 2018. În 
2021, emisiile de CO2 s-au ridicat la 
20,2 milioane de tone metrice – o 
scădere faţă de cele 20,8 milioane 
de tone metrice emise în 2020. 
„Această scădere este remarcabilă, 
având în vedere creşterea puternică 
a volumelor”, a spus Brudermüller.
Mult mai devreme decât era 
planificat, BASF şi-a atins 
obiectivul propus pentru anul 2025 
de a ajunge la vânzări în valoare 

de 22 de miliarde de euro pentru 
produsele care aduc o contribuţie 
substanţială la sustenabilitate în 
lanţul valoric. Vânzările acestor 
produse Accelerator s-au ridicat la 
24,1 miliarde euro în 2021. „Prin 
urmare, vom ajusta această ţintă 
de direcţie a portofoliului în cursul 
anului 2022”, a spus Brudermüller.

Investiţii în proiecte 
de creştere
Cheltuielile de capital planificate 
de BASF, în valoare de 25,6 miliarde 
euro, între 2022 şi 2026, sunt cu 
2,7 miliarde euro mai mari decât în 
perioada anterioară de planificare, 
2021-2025. „Motivele principale 
sunt reprezentate de cele două 
proiecte majore de creştere: noua 
locaţie Verbund din Zhanjiang 
şi activităţile privind materialele 
pentru baterii”, a spus Hans-Ulrich 
Engel. „Aceste două proiecte sunt 
esenţiale pentru a stimula creşterea 
viitoare a BASF”, a adăugat el.
Investiţiile în afacerile existente 
ale BASF rămân stabile la un nivel 
mediu de 2,6 miliarde de euro 
pe an. Engel a anunţat că BASF 
va fi foarte disciplinată în ceea 
ce priveşte investiţiile necesare 
pentru a menţine şi a dezvolta 
profitabil aceste afaceri. „Acest 
lucru ne va permite să finanţăm 
proiectele de creştere cu o medie 
de aproximativ 2,6 miliarde de 
euro pe an. Cheltuiala de capital 
(Capex) pentru proiectele noastre 
de creştere va atinge vârful în 

2024”, a spus Engel. Pentru 2022, 
BASF plănuieşte cheltuieli de 
capital totale în valoare de 4,6 
miliarde euro, comparativ cu 3,4 
miliarde euro în 2021. Bugetul 
anual pentru activităţile de 
cercetare şi dezvoltare se ridică la 
aproximativ 2,1 miliarde de euro.

Previziunile Grupului 
BASF pentru anul 2022
„Am avut un început de an foarte 
puternic, cu cifrele din ianuarie 
2022 peste valoarea celor din 
aceeaşi lună a anului precedent”, 
a spus Martin Brudermüller.
BASF se aşteaptă ca creşterea 
economică globală de 3,8% să fie 
mai moderată în 2022, ca urmare a 
redresării foarte puternice din 2021. 
„Deoarece restanţele la onorarea 
comenzilor din industrie sunt 
mari, ne aşteptăm ca producţia 
industrială globală să crească 
cu 3,8% şi producţia chimică 
cu 3,5%”, spune Brudermüller. 
BASF anticipează un preţ mediu 
al petrolului de 75 de dolari per 
baril (Brent) şi un curs de schimb 
valutar de 1,15 dolari per euro.
Pe baza acestor ipoteze, BASF 
estimează o cifră de afaceri 
între 74 şi 77 de miliarde de 
euro pentru 2022. Compania se 
aşteaptă ca venitul din operaţiuni 
(EBIT) - excluzând cheltuielile 
excepţionale - al Grupului BASF 
să fie între 6,6 miliarde de euro 
şi 7,2 miliarde de euro. ROCE 
ar trebui să fie între 11,4% şi 
12,6%. Se estimează că emisiile 
de CO2 se vor situa între 19,6 şi 
20,6 milioane de tone în 2022.
Intervalele de prognoză ale BASF 
iau în considerare incertitudinea 
care rezultă în special din 
efectele întreruperilor lanţului de 
aprovizionare, evoluţia ulterioară 
a pandemiei de coronavirus şi 
evoluţia preţurilor la energie.
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Îngrijorări la început de an agricol 

Speranţa agricultorilor este ca 
recoltele din acest an să poată 
acoperi costurile generate de 
scumpirile înregistrate la inputurile 
agricole. Din păcate, la această 
dată, solul este slab aprovizionat 
cu apă, situaţie care provoacă 
temeri cu privire la reuşita 
culturilor de toamnă, respectiv 
a cerealelor păioase şi rapiţă. 
Teama este cu atât mai mare cu 
cât impactul negativ al secetei 
asupra veniturilor fermierilor 
nu s-a manifestat cu mult timp 
în urmă, mai exact în 2020 şi 
efectele acesteia încă se mai 
resimt, cu toate că producţiile 
bune de anul trecut i-au ajutat 
să îşi acopere din pierderi.

Potrivit lui Sitaru sunt necesare 
politici agricole publice care 
să încurajeze zootehnia şi 
industria alimentară, astfel 
încât plus valoarea producţiei 
din România sa crească.
„Pe rafturile magazinelor din 
România trebuie să existe mai 
multe alimente româneşti, să 

echilibram balanţa economică a 
ţării. Soluţia nu este neapărat la 
fermieri, ea vine şi din dezvoltarea 
unor politici publice, să fie 
încurajată industria alimentară, 
să prelucrăm mai mult grâu în 
România, să facem mai mulţi 
biscuiţi decât mai mult grâu, 
dar asta nu este neapărat 
responsabilitatea agricultorilor. 
Aceştia trebuie să facă producţie, 
aşa cum suntem noi din 
zona vegetală să facem grâu, 
porumb, floarea-soarelui etc. 
Această materie primă pleacă în 
zootehnie şi dacă pleacă scump 
intră cu alte costuri şi se duce 
pe lanţul alimentar şi poate 
nu mai este accesibilă pentru 
toată populaţia. Noi ne dorim ca 
produsele noastre să ajungă pe 
rafturile magazinelor şi să poată 
fi accesibile de toată lumea. 
Vreau ca în viitor să ne putem 
lăuda că România nu produce cel 
mai mult porumb din Europa, ci să 
ne lăudăm că România produce 
cel mai mult porumb la hectar 
din Europa şi poate, vreodată, 
să putem să depăşim Franţa la 

producţia medie per hectar. 
Trebuie să începem să fim mândri 
că suntem români, că putem 
dezvolta această ţară. În noi stă 
puterea să facem lucrurile din ce 
în ce mai bine. Trebuie să punem 
pe fiecare masă, fie ca este mai 
bogată sau mai săracă, mâncare 
în fiecare zi şi să nu uităm că 
unul din obiectivele agriculturii 
este să hrănească populaţia, nu 
să scumpească alimentele, nu să 
facem ca în supermarketuri să 
intre doar o anumită categorie de 
oameni, ci ca la produsele noastre 
să aibă acces toţi consumatorii.”
Referitor la Planul Naţional 
Strategic, Sitaru a declarat 
că fermierii au aşteptări mari 
de la acest plan deoarece 5 
ani agricultura românească 
va depinde, într-o anumită 
măsură de modul în care 
acesta este creionat.
„Am toată încrederea că 
autorităţile au cea mai bună 
credinţă şi că împreună vom 
găsi cele mai bune soluţii, astfel 
încât să mergem înainte”, a 
mai susţinut Nicolae Sitaru.

Fermierul ialomiţean 
Nicolae Sitaru, reales 
preşedinte al APPR, a 

declarat că în momentul 
de faţă sunt îngrijorări 
cu privire la lipsa apei 
din sol şi că preţurile 
crescute la inputuri, 

la îngrăşămintele 
chimice şi energie, pun 
presiune suplimentară 
pe agricultori. „Pentru 

aceste probleme 
trebuie găsite împreună 

cu autorităţile soluţii”, 
precizează Sitaru. 
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Valeriu Tabără: „Nu putem atinge obiectivele 
strategiilor europene fără biotehnologii”
„Am extrem de multe semne de 
întrebare asupra modului în care 
tratăm noile tehnici de ameliorare 
la nivel european. Dacă cineva 
crede, şi o spun cu voce tare şi 
cu argumente, că „Green Deal”, 
respectiv „Pactul Verde European”, 
îl putem face cu metode clasice 
de producţie se înşală amarnic.
Acelaşi lucru susţineam şi în urmă 
cu 20 de ani, când au apărut 
ordonanţele care reglementau 
anumite culturi în România 
începând cu 1 ianuarie 2007.”
Pentru îndeplinirea angajamentelor 
asumate de ţara noastră în 
procesul de integrare europeană, 
organismele modificate 

genetic obţinute prin tehnicile 
biotehnologiei au fost supuse unui 
regim special de reglementare, 
autorizare şi administrare.
Mai precis, cultivarea de plante 
transgenice, cu precădere soia 
modificată genetic, cultivată la acea 
vreme pe scară largă de fermierii 
români, a fost interzisă de la 
momentul aderării României la UE.
„Unde am ajuns? Mă întreb dacă cei 
care ne-au impus atunci restricţii 
plătesc astăzi? Nu cred. România 
a pierdut miliarde de euro.”
Uniunea Europeană înregistrează 
deficit de proteaginoase. În prezent, 
aceste culturi ocupă numai 3% din 
suprafaţa arabilă a UE şi furnizează 

doar 30% din proteaginoasele 
consumate ca furaje. Tendinţa la 
nivel european este de a reduce 
treptat importurile şi încurajează 
cultivarea acestor plante.
„Va fi una dintre bătăliile 
noastre, de a aduce soia la 
locul care i se cuvine.”
Ţările care au adoptat ultimele 
tehnologii de editare genetică 
obţin progrese substanţiale 
din punct de vedere agricol.
„În lume avem două tipuri de 
agricultură, iar cea bazată pe 
descoperirile din genomică 
modernă înregistrează rezultate 
excepţionale sub aspect cantitativ 
şi calitativ, dar mai ales economic.”

Prezent la congresul 
APPR din acest 
an, Valeriu Tabără, 
preşedintele ASAS, 
a reiterat încă o 
dată importanţa 
biotehnologiilor şi 
accesul la noile 
metode de ameliorare 
a plantelor pentru 
progresul agriculturii 
europene şi pentru a 
atinge ţintele prevăzute 
la nivel european pentru 
a avea o agricultură mai 
verde şi mai prietenoasă 
cu mediul înconjurător. 
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Preşedintele academiei a mai 
adus în discuţie rolul pe care 
îl poate juca agricultura în 
reducerea emisiilor de carbon.
„Unde vom putea face mai 
bine acumularea de carbon şi 
sechestrarea carbonului dacă nu în 
plantă sau în substanţa organică din 
sol, despre care nu prea vorbim?
Mă surprinde faptul ca încă 
discutăm, de mai bine de 1 an, 
dacă metodele de genetică sunt 
bune sau nu, în timp ce alte ţări 
se dezvoltă în mod senzaţional.”
„Dacă vreţi să ştiţi: porumbul 
actual este modificat genetic, iar 
diferenţa majoră este aceea că iniţial 
boabele nu au fost în ştiulete, ci în 
panicul. Dacă ne uităm la strămoşii 
porumbului o să vedem că este 
vorba despre o schimbare majoră.”
De asemenea, fostul ministru 
al Agriculturii a acuzat faptul 
că metodele moderne de 
cercetare sunt blocate şi că 
se impun anumite direcţii de 
studiu oamenilor de ştiinţă.
„Sentinţa pe care a dat-o Curtea 
Europeană de Justiţie în domeniul 
metodelor de cercetare - pentru că 
nu pot să spun că este o hotărâre, 
este egală cu ce a făcut inchiziţia. 
Nu ai voie să opreşti gândirea. 
Nu ai voie să opreşti soluţiile 
noi care vin şi dau progresul.”

Direcţii noi de cercetare
ASAS este implicată în multe 
proiecte de cercetare la nivel 
naţional şi internaţional.
Potrivit lui Tabără, în viitor se va 
discuta din ce în ce mai mult despre 
modul în care sunt privite alimentele: 
sub aspect medical sau nutriţional.
„Revenim la ce spunea Hipocrate 
în antichitate şi ceea ce se 
discută acum la marile reuniuni 
internaţionale: aliment sau 
medicament? Una dintre marile 
preocupări este eliminarea 
moleculelor sintetice din 
medicamente, produse cosmetice, 
din oriunde şi readucerea 
moleculelor naturale de acelaşi 
tip. Partea de aliment sănătos este 
fundamentală şi asta înseamnă că 
trebuie să lucrăm la calitate. De 
exemplu, noi colaborăm cu Institutul 
de Cercetare din Egipt în privinţa 
îmbunătăţirii conţinutului bobului 
de grâu în microelemente. În zonele 
deşertice oamenii au carenţă de 
zinc şi astfel vom pune pe masă 
pâine bogată în microelemente 
şi nu mai venim cu suplimente 
pentru care se cheltuie mulţi bani. 
Urmează să găsim acei oameni, 
cultivatori mari, şi să punem în 
practică această tehnologie cu care 
apoi sa ieşim în piaţă. Încercăm să 
facem acest lucru şi la porumb.”

Academicianul a adus în 
discuţie şi munca de cercetare 
în direcţia creşterii nivelului de 
toleranţă al plantelor la secetă.
„Ne interesează randamentul de 
valorificare a apei în plantă. La 
această dată se colectează genele 
de rezistenţă la secetă. Portulaca 
oleracea (iarba grasă) pe care o 
vedeţi verde vara, în luna august, 
prezintă importanţă pentru ceea ce 
înseamnă transfer genetic pentru 
rezistenţa la secetă. Noi nu o să 
putem să construim o agricultură 
durabilă, şi o spun de mult timp, 
cu Bărăganul uscat de la 1 iulie 
până în iarnă. Aici nu mai este 
agricultură verde, însă potenţialul 
este formidabil pentru că noi, 
amelioratorii, nu am atins parametrii 
cu plantele pe care le cultivăm in 
ceea ce priveşte toleranţa la secetă. 
Cine mă opreşte să transfer gene de 
la sorg la porumb? Cine mă opreşte 
să lucrez la arhitectura plantei sau 
la arhitectura sistemului radicular?”
Obiectivul cercetărilor este să 
crească rezistenţa naturală 
a plantelor la secetă.
Sistemele de irigaţii pot rezolva 
doar într-o anumită măsură efectele 
secetei şi ale arşiţei atmosferice. 
Obiectivul este crearea de hibrizi 
şi soiuri care să aibă toleranţă cât 
mai crescută la aceste fenomene.

La finalul discursului său, Tabără 
le-a spus fermierilor să „cucerească 
piaţa şi locul acolo unde ajung 
produsele agroalimentare autohtone, 
fie că este vorba de materie primă 
sau de produse prelucrate”.
Domnia sa a mai precizat 
următoarele: „Consider că intrarea 
în clubul exportatorilor de grâu la 
nivel mondial nu a fost o treabă 
simplă şi România nu trebuie să 
iasă din el, dar nu trebuie sa fie 
şi un mare exportator de porumb, 
ci de carne şi alte produse.”
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Anul acesta Corteva Agriscience lansează o aplicaţie 
digitală şi aduce noi produse pentru cereale
În acest scop, unul dintre produsele 
de origine naturală, lansat în 
Europa la finalul anului trecut, 
va fi disponibil curând şi la noi. 

Este vorba de Utrisha (sau 
BlueN, a doua denumire 
comercială). Produsul are la bază 
o tehnologie inovatoare: este un 
biostimulator pe bază de bacterii 
care absoarbe azotul atmosferic 
şi, prin intermediul sistemului 
fotosintetic, îl introduce în plantă. 
Utrisha N se bazează pe bacteria 
endofitică Methylobacterium 
symbioticum, care lucrează în 
simbioză cu planta pentru a asigura 
asimilarea azotului necesar din 
atmosferă, ceea ce oferă valoare 
prin eficienţa gestionării integrate 

a nutriţiei în condiţii naturale de 
câmp, adaptându-se la nevoile de 
creştere a plantelor şi contribuind 
în mod sustenabil la maximizarea 
potenţialului de producţie. 
Acest produs va fi disponibil 
pentru o gamă largă de culturi, 
inclusiv culturi de câmp, 
legume, livezi, struguri.

Cum funcţionează: pătrunde în 
frunze prin stomate şi colonizează 
zona de lângă cloroplaste. 
Bacetria se hrăneşte cu metanolul 
eliberat de plante şi favorizează 
absorbţia azotului din aer, şi 
utilizarea lui în ciclul fotosintetic. 
Datorită învelişului reflectorizant 
al bacteriei radiaţia solară este 
redirecţionată către cloroplaste, 

amplificând procesul de fotosinteză. 
Beneficii: aduce sporuri de la 
300 kg la cereale până la 600 
kg la porumb; poate înlocui 
cantitatea de azot dată plantei 
prin alte forme cu până la 60%, 
funcţie de cultură şi necesar. 

Deoarece cantitatea de azot 
permisă s-a redus şi pe de altă 
parte au crescut şi preţurile, e 
nevoie ca aplicarea lui să fie 
altfel gestionată, astfel încât să 
nu fie transformat şi spălat de la 
rădăcini, să nu fie pierdut şi să 
ajungă în apa freatică. Aceste 
pierderi conduc la: eficienţa 
redusă, scăderea producţiilor 
scontate, creşterea volumului de 
muncă în primăvară, degajarea 

Având ca preocupare 
grija faţă de mediu 
şi de apă, precum şi 
protejarea biodiversităţii, 
compania s-a orientat 
şi către produse 
biologice, dar asta nu 
înseamnă că pe viitor 
se va renunţa la cele 
de sinteză chimică, ne 
asigură reprezentanţii 
Corteva Agriscience. 
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de emisii periculoase în mediu. 
Produsul Instinct împiedică exact 
acest proces – transformarea 
din forma amoniacală stabilă în 
nitrit, datorită tehnologiei Optinyte 
care face o inhibare temporară a 
bacteriei Nitrosomonas din sol, 
răspunzătoare de trecerea azotului 
spre alte forme levigabile. Astfel, 
azotul aplicat rămâne stabil o 
perioadă mult mai lungă , fiind 
accesibil plantelor când acestea 
au cea mai mare nevoie de el. 
Instinct este un stabilizator care 
se utilizează cu toate tipurile 
de fertilizanţi cu azot, având ca 
rezultate creşteri de producţie 
la grâu şi la porumb de 5% 
respectiv 7%. Asigură folosirea 
eficientă a azotului în culturile 
de cereale, rapiţă şi porumb.  

Cum se foloseşte: Instinct este 
într-o formulare modernă bazată 
pe micro-încapsulare care permite 
aplicarea simplă cu ajutorul 
maşinilor de erbicidat şi are o 
activitate de până la 12 săptămâni 
(în funcţie de temperatura şi 
umiditatea solului). Necesită 12 
mm de precipitaţii după aplicare, 
pentru a fi încorporat în sol. În 
lipsa precipitaţiilor sau irigării 
se recomandă încorporarea 
printr-o cultivaţie uşoară.
„Recomandarea este ca la culturile 
de primăvară, dar în special 
la porumb, pregătirea patului 
germinativ să se efectueze cu cel 
puţin 1 lună înainte de semănat 
(dacă şi condiţiile permit o lucrare 
bună a solului) şi fertilizarea cu 200 
kg/ha uree (substanţa comercială). 
Imediat după semănat, se aplică 
produsul Instinct™ în doză de 1.7 l/
ha, în amestec cu 1 litru Glifosat în 
250 litri apă. Dacă veţi considera că 
aceste condiţii nu vor  fi satisfăcute, 
vă recomandăm aplicarea Instinct 
o dată cu fracţia de uree (cu 

o lună înainte de semănat) şi 
încorporarea acestuia în sol.

Un alt produs care e deja pe 
piaţă din 2020- Ympact pentru 
fertilizarea seminţelor de cereale, 
care provine din lignina produs 
reziduu  în industria lemnului. Este 
un stimulator organic optimizat cu 
acizi humici şi fulvici şi acţionează 
în trei moduri: la interiorul seminţei, 
interfaţă dintre sol şi sămânţă, 
combinaţie de microelemente. 
Penetrează suprafaţa seminţei, 
ceea ce favorizează procesul de 
germinare, duce la creşterea ratei de 
nutrienţi şi apă absorbite de către 
seminţe şi îmbunătăţeşte toleranţa 
la stress prin reducerea stresului 
oxidativ. În sol determină creşterea 
activităţii microorganismelor 
datorită sporirii nivelului de carbon, 
prelungirea duratei de viaţă şi 
activităţii bacteriilor benefice, 
retenţia apei - substanţele humice 
din Ympact pot reţine până la 
de 7 ori mai multă apă decât 
greutatea lor. Practic asigură o 
stabilitate indiferent de schimbările 
mediului înconjurător, având un 
efect de atracţie a altor nutrienţi.

Aplicaţia digitală 
Granular Link
Începând de anul acesta Corteva 
Agriscience lansează aplicaţia 
Granular Link, care îşi propune 
să îi ajute pe fermieri să dezvolte 
planurile de cultură asigurând 
un acces diferenţial la servicii 
agronomice digitale de mare valoare 
pe teren. Începând cu imagini 
stelitare zilnice de mare rezoluţie, 
date care să ajute la semănat 
diferenţiat, fertilizare diferenţiată 
pe parcele, aplicare diferită a 
fungicidelor etc. Anul acesta 
se implementează în 12 ferme, 
iar anul viitor va fi la dispoziţia 
oricărui fermier care doreşte să 

evolueze în managementul fermei
”România este printre primele 
5 ţări europene unde se 
implementează. Se lucrează şi 
la un proiect cu analize  de sol 
care să îmbunătăţească acest 
serviciu de aplicare diferenţiată 
a azotului, se va dezvolta şi un 
serviciu de urmărire a datelor 
meteo, monitorizare a dăunătorilor 
din principalele culturi, cu servicii 
de avertizare”, a spus Maria 
Cîrjă, director marketing. 

Invitat la eveniment, Costin Iancu, 
proprietar al fermei SC Picmar, 
din Grădiştea, Ilfov (1100 ha), a 
spus că sunt mulţi fermieri care se 
pot încadra în categoria ”vânători 
de producţii”. Iar acum cu noile 
provocări climatice, au început să 
apară probleme din punct de vedere 
al sustenabilităţii, durabilităţii 
afacerilor. Dacă ar fi să trecem în 
revistă contextul climatic global 
lucrurile nu s-au ameliorat, ba 
dimpotrivă. La noi situaţia este 
îngrijorătoare, avem deja 3 luni cu 
precipitaţii aproape inexistente, ba 
sunt şi zone în care nici în toamnă 
nu a fost apă. La acestea se adaugă 
costurile mari la inputuri. Ce se va 
întâmpla dacă noi producem din ce 
în ce mai scump în aceste condiţii 
din ce în ce mai vitrege? Cred că 
firme precum Corteva Agriscience  
joacă un rol important în educarea 
fermierilor şi aducerea în piaţă a 
produselor care să respecte noile 
cerinţe, un lucru foarte dificil de 
realizat. Rămânem cu din ce în ce 
mai puţine soluţii (şi mai scumpe) 
la probleme din ce în ce mai grave. 
Securitate alimentară este incertă, 
din cauza climei coroborat cu 
scumpirile foarte mari la fertilizanţi! 
Acestea ar trebui să fie semne de 
îngrijorare atât pentru decidenţii 
politici, cât şi pentru producători”, 
a concluzionat fermierul. Ro
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Accesul la surse de finanţare 
- o preocupare permanentă
În agricultură lucrează peste 
12.000 ha în judeţele Vaslui şi 
Bacău, iar în domeniul zootehnic 
deţine trei ferme de creştere 
a puilor, a căror nutriţie este 
asigurată în proporţie de 70% din 
cereale produse în cadrul grupului. 
Fabrica de nutreţuri combinate 
(FNC) pe care o deţine are o 
capacitate de producţie de 7 t/h.
În toate domeniile de activitate 
grupul dezvoltă noi proiecte şi 
îşi consolidează afacerile iar 
sursele de finanţare sunt diverse.
„Tot timpul urmărim politica agrară 
comună, modificările pe care 
aceasta le aduce şi înţelegem 
foarte bine că trebuie să ne 
aliniem obiectivelor pe care CE 
ni le trasează, dar mai înţelegem 

că trebuie să găsim resursele 
financiare necesare pentru a ne 
asigura baza de creştere pentru 
viitor. Grup Şerban Holding (GSH) 
este un exemplu în acest sens: 
în ultimii 28 de ani a reuşit să 
parcurgă acest drum, identificând 
de fiecare dată următorul pas. 
S-a vorbit mult despre faptul că 
avem oportunităţi foarte mari, că 
în următorul ciclu financiar sunt 
alocate României, atât din bugetul 
multianual, cât şi din PNRR, 
sume aflate la maxime istorice. 
Avem la dispoziţie 79 miliarde 
de euro pe un ciclu de 7 ani. Azi 
avem o şansă reală, dar trebuie 
să ne mobilizăm cu toţii şi să 
înţelegem că rolul nostru este de 
a face următorul pas întocmind 

proiecte şi a găsi surse de 
finanţare. Este foarte important 
să avem alături de noi băncile 
comerciale, societăţile de leasing, 
piaţa de capital, investitori etc. 
Grup Şerban este acum o 

Grup Şerban Holding 
este un grup de firme 
cu capital românesc 
care activează 
în şase domenii, 
precum agricultura, 
comerţul cu cereale, 
plante oleaginoase 
şi legume, creşterea 
păsărilor, panificaţie.
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companie de talie mare însă 
nu a fost întotdeauna aşa, dar 
de fiecare dată am încercat să 
identificăm soluţiile potrivite 
de creştere, apelând la surse 
de finanţare. Au fost şanse de 
a accesa fonduri europene, vor 
fi şi în continuare şi încurajăm 
pe toată lumea să o facă, să îşi 
găsească consultanţii potriviţi, să 
vină alături de companii mari, cum 
sunt cele de talia Grup Şerban 
Holding, astfel încât împreună 
să maximizăm rezultatul. 
Suntem deschişi în a împărtăşi 
experienţele noastre în proiecte 
pe care le-am început de la "0".
Pentru a decide unde plasăm 
banii, ne-am uitat cu atenţie 
asupra deficitului comercial 
al României. Avem un deficit 
comercial de 1,5 - 2 mld de euro 
anual în ce priveşte produsele 
agroalimentare, agricultura 
contribuind cu 5% la PIB, 
necesitând un efort suplimentar 
pentru a face următorul pas. 
Ne dorim să aducem produse 
competitive pe piaţă, care să fie 
oferit consumatorului la un preţ 
care să ne permită să ne reluăm 
ciclul, să capitalizăm o parte din 
veniturile pe care le realizăm şi să 
le ducem mai departe, crescând 
investiţiile pe care le vizăm”, 

a susţinut Ovidiu Bucătaru, 
Chief Financial Officer (CFO) 
Grup Şerban Holding, în cadrul 
conferinţei organizată de INS 
despre agricultură post-pandemie.

Pentru a-şi menţine ritmul 
de creştere, compania are în 
vedere continuarea investiţiilor 
în infrastructura de irigaţii.
„În 2,5 ani vom iriga cu 1.000 
ha mai mult. Poate părea puţin, 
având în vedere că România are 
un potenţial de a iriga 3 milioane 
de hectare, dar demersul acesta 
l-am făcut înţelegând faptul 
că, pe lângă suportul pe care îl 
putem primi de la statul român 
- investiţiile în infrastructura 
primară, avem şi noi investiţii 
în infrastructura terţiară, căci în 
cea secundară am rezolvat prin 
OUAI, accesând fonduri europene, 
cu granturi de până la 100%.
Ne-am interesat ce înseamnă 
o astfel de investiţie, sumele 
cuprinse între 2.000 şi 4.000 
euro/ha fiind greu de suportat 
fără a fi într-o organizaţie. 
Înţelegem foarte bine că toate 
demersurile noastre pot fi 
accelerate doar dacă ne asociem. 
Totodată, ne-am uitat spre 
culturile care ne-ar putea aduce 
valoare adăugată suplimentară 
şi care să ne permită să putem 
amortiza investiţiile în irigaţii 
într-o perioada de 10 ani.”

În 2020 compania a început să 
producă legume. Cultura de cartof 
este destinat pentru consum şi 
pentru producerea de chips-uri.
„Următorul pas pe care îl facem 
este în zona depozitării pentru că 
înţelegem foarte bine că pentru a 
obţine valoare adăugată şi un preţ 
competitiv acum este un moment 
oportun pentru a investi şi a crea 
acele capacităţi de stocare care 

să ne acorde posibilitatea ca 
pentru o perioadă de 6 - 8 luni 
să putem livra pieţei un produs 
pe care altfel îl importam. Acest 
lucru ne avantajează pentru că 
obţinem un preţ superior celui 
din perioada de recoltare - atunci 
când toată lumea vine cu marfă 
pe piaţă, cu atât mai mult cu 
cât azi vorbim de inflaţie.”
La ora actuală, compania are o 
capacitate totală de depozitare a 
cerealelor, plantelor oleaginoase 
şi legumelor de peste 130.000 
tone, legumele putând fi stocate 
până la o cantitate de 1.500 tone.

Parteneri în comercializarea 
produselor Ferma Vegetală Şerban 
sunt: Cargill, Pepsico, producători 
şi distribuitori de legume, retail 
şi mici lanţuri de magazine 
alimentare locale. Compania 
doreşte sa atragă investitori 
din industria procesatoare de 
cartofi, de amidon, fulgi şi praf 
de cartofi şi alte legume.

Mesajul transmis de Ovidiu 
Bucătaru, CFO Grup Şerban 
Holding, în cadrul conferinţei 
online desfăşurată de INS, 
a cuprins un îndemn pentru 
fermieri, ca să caute permanent 
surse de finanţare pentru 
a-şi dezvolta afacerile.
„Încurajăm pe toată lumea să 
aibă în vedere şi fără teamă 
finanţările bancare, accesarea 
de fonduri europene sau a unor 
instrumente specifice care sunt 
legate de piaţa de capital. Aşa 
am început şi noi, acest lucru îl 
facem, şi mai departe ne uităm 
şi la piaţa de capital pentru a 
atrage un plasament privat astfel 
încât să accelerăm proiectele 
noastre pentru că fără finanţare 
orice idee bună am avea nu am 
putea s-o punem în practică.” A
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Importanţa nutriţiei plantelor în 
primele momente după iernare
Care ar trebui să fie 
prima măsură de îngrijire 
după sezonul de iarnă?
Culturile ar trebui inspectate şi 
apoi trebuie să se evalueze dacă 
au iernat bine sau dacă există o 
pierdere semnificativă a foliajului; 
dacă au un sistem radicular 
sănătos şi bine dezvoltat; dacă 
s-au format suficient de mulţi fraţi 
de toamnă bine dezvoltaţi la grâu 
şi orz sau rozeta la rapiţă. Orice 
este în neregulă cu dezvoltarea, 
avem puţin timp pentru a ajuta 
culturile să revină la creşterea lor 
normală. Pentru că procesul de 
înfrăţire de primăvară este scurt, 
iar pentru rapiţă ramificaţia de la 
bază este esenţială. Atât culturile 
mai slabe, cât şi cele puternice 

vor fi recoltate aproape la acelaşi 
termen, ceea ce înseamnă că cele 
mai slabe vor trece rapid prin 
faze, va avea loc un proces de 
creştere fără dezvoltare, va exista 
masă foliară, dar fără randament.

Ce se întâmplă cu 
culturile mai slabe la 
începutul primăverii?
Este clar că dacă plantele de 
grâu au intrat în iarnă cu 1-2 fraţi 
mai puţin dezvoltaţi, epuizate şi 
cu carenţe, acestea vor ieşi din 
iarnă tot în stare proastă, pentru 
că în condiţiile temperaturilor 
negative de iarnă dezvoltarea 
plantelor a fost stopată. Şi nu este 
nevoie să aşteptaţi ca "zăpada 
să se topească", "să vedeţi ce se 

întâmplă în câmp" etc. Rezultatul 
ar fi rădăcini slabe şi puţini 
fraţi. În astfel de cazuri, plantele 
tinere ar trebui stimulate rapid. 
Ele trebuie ajutate cu nutrienţi 
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gata preparaţi pe care îi pot 
absorbi fără a pierde energie.

Ceea ce vom culege, 
depinde de prima aplicare 
a tratamentului
Lipsa de fraţi de toamnă suficienţi 
în culturile de grâu mai slabe este 
o problemă serioasă. Ce se va 
întâmpla în martie, când vremea 
se va încălzi? Soarele va străluci 
mai mult, temperatura aerului va 
creşte, culturile vor deveni verzi 
şi acest lucru va crea senzaţia 
că totul este bine şi plantele 
vor recupera întârzierea. Acest 
lucru nu se poate întâmpla fără 
ajutor. Se ştie că temperatura 
solului creşte mult mai târziu 
decât temperatura aerului şi acest 
dezechilibru va stresa şi mai mult 
cultura. Rădăcina va continua să 
fie mai slabă şi nu va mai exista 
o nutriţie completă. Procesul de 
înfrăţire de primăvară va fi scurt, 
iar puţinii fraţi vor predetermina 
randamentele scăzute. Masa 
supraterană a plantelor va creşte 
rapid, dar fără dezvoltare, nu va 
exista o tranziţie treptată de la o 
fază la alta. Prin urmare, trebuie 
acordată o atenţie suplimentară 
pentru a stimula procesul de 
înfrăţire şi pentru a îmbunătăţi 
înrădăcinarea culturilor mai 

slabe.  Un sistem radicular bine 
dezvoltat va asigura o mai bună 
explorare a solului şi absorbţia 
completă a nutrienţilor disponibili.

Ce măsuri ar 
trebui luate?
Stimularea de primăvară 
timpurie cu îngrăşământ foliar 
complex încă de la primele 
semne de vegetaţie. Aceasta 
nu este o practică nouă. 
În urmă cu mai bine de 15 ani, 
Ecofol a creat primul îngrăşământ 
foliar specializat şi extrem de 
eficient, care are efect activ 
şi în acelaşi timp uşor şi este 
special destinat stimulării 
plantelor în stadii incipiente.

Care este produsul care 
va oferi un efect maxim?
Este extrem de important ce 
produse vom aplica plantelor 
tinere. Foarte puţine îngrăşăminte 
foliare sunt de fapt aplicate 
în astfel de condiţii. 
Să o spunem direct: 
îngrăşămintele foliare cu 
destinaţie principală la legume, 
pomi fructiferi sau chiar plante 
ornamentale nu pot fi incluse 
direct, automat în tehnologia 
culturilor de câmp, iar astfel 
de produse şi recomandări 
există adesea în piaţă.
Îngrăşămintele foliare Ecofol 
pentru stimulare timpurie au 
eficacitatea garantată, deoarece 
sunt create special pentru a 
rezolva problema culturilor 
subdezvoltate şi stresate. 
Filozofia Ecofol este ca "Întâi 
să studiem nevoile plantelor 
în fazele de importanţă critică 
pentru randamentul lor şi 
apoi să creăm produse". 
AMINO EXPERT® PROTEKT este 
un adevărat platou cu alimente 
- conţine azot (inclusiv organic), 

fosfor, potasiu, sulf, oligoelemente 
bor, cupru, fier, mangan, molibden, 
zinc (chelatat), aminoacizi, 
fitohormoni de creştere - auxină 
si citokinină, adeziv şi agent 
de umectare. AMINO EXPERT® 
PROTEKT garantat stimulează 
înfrăţirea şi dezvoltarea accelerată 
a rădăcinilor. Acesta oferă 
plantelor tinere substanţele 
nutritive şi stimulentele necesare 
timp de cel puţin 30 de zile, iar 
dezvoltarea lor este asigurată 
cu tot ceea ce este nevoie.

Când ar trebui 
luate măsuri?
Este foarte important să nu 
aşteptaţi ca această stimulare 
specială să fie combinată cu 
un alt eveniment, cum ar fi 
tratamentul cu erbicide sau 
tratamentul fungicid etc., deoarece 
va fi fatal dacă momentul apariţiei 
fraţilor de primăvară este ratat. 
Dacă procesul de înfrăţire 
s-a încheiat, nu există nici 
o modalitate de a influenţa 
randamentul cu măsuri de îngrijire 
ulterioară; cu îngrăşământul 
foliar aplicat mai târziu îi 
hrănim pe fraţii deja formaţi! 
Dacă aceştia nu sunt formaţi, 
randamentul este deja limitat. 
Fermierii ar trebui să fie pregătiţi 
să aplice biostimulatorul AMINO 
EXPERT® PROTEKT în intervalul 
scurt de aplicare a acestuia şi 
în conformitate cu condiţiile 
meteorologice în schimbare 
la începutul primăverii.

Cele mai frecvente 
întrebări legate de 
dezvoltarea timpurie 
în primăvară a 
culturilor de toamnă!
"De ce trebuie să aplicăm 
îngrăşăminte foliare? Nutriţia 
cu azot nu va asigura hrana 
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necesară? Nu este suficient?"
Dacă plantele sunt slabe, după 
fertilizarea cu azot nu vor absorbi 
azotul şi adesea există chiar 
şi o întârziere în dezvoltarea 
lor (problema devine mai mare 
odată cu creşterea cantităţii de 
îngrăşământ utilizate pentru 
o fertilizare). AMINO EXPERT® 
PROTEKT acţionează ca un 
activator al proceselor din plantele 
tinere. Semnificaţia fiziologică 
a acestei fertilizări foliare 
avansate este de a restabili rapid 
echilibrul dintre nutriţia minerală 
şi fotosinteza crescută a grâului 
şi orzului. Acest tip special de 
stres este cauzat de diferenţa 
dintre temperatura solului şi a 
aerului şi de concentraţia ridicată 
de săruri minerale din stratul de 
sol de suprafaţă. Lipsa fluxului 
de nutrienţi către frunzele care 
realizează fotosinteza poate duce 
la o reutilizare timpurie, ceea 
adică la transferul compuşilor 
asimilaţi de la frunzele formate 
anterior la cele mai tinere, ceea ce 
înseamnă în practică îngălbenirea 
frunzelor inferioare şi pierderea 
permanentă a participării lor la 
creşterea boabelor. Şi acest lucru 
va duce la reducerea recoltei.

"Nu pierdem îngrăşăminte când 
pulverizăm plante mici, o mare 
parte din ele se duc în sol?"
Pentru a avea efect maxim, 
stimularea trebuie făcută într-o 
anumită fază şi acesta este cel 
mai important lucru! Plantele 
mici au nevoie de o cantitate 
mică de îngrăşământ foliar, dar 
trebuie hrănite la timp. Adezivul 
din AMINO EXPERT® PROTEKT 
ajută în plus la distribuirea 
acestuia pe suprafaţa frunzei, iar 
plantele mici pot absorbi rapid 
nutrienţii fără reziduuri. Culturile 
stimulate îşi schimbă aspectul 

şi dezvoltarea în câteva zile. 
"În toamna anului 2021, am 
aplicat o cantitate mai mică 
de îngrăşăminte la sol. Ce se 
poate face în astfel de cazuri?"
Nu există fertilizare foliară care 
să poată înlocui lipsa fertilizării 
solului, şi acesta este un fapt. 
Cu toate acestea, cu alegerea 
corectă a îngrăşământului foliar 
şi a momentului potrivit pentru 
aplicarea acestuia, rata mai mică 
de îngrăşăminte poate fi mai bine 
absorbită şi utilizată de plante. 
Şi acesta este, de asemenea, un 
fapt. Cât mai curând posibil după 
fertilizarea solului, este bine să 
aplicaţi îngrăşământ foliar, astfel 
încât să poată funcţiona pentru o 
mai bună absorbţie a nutrienţilor 
introduşi în sol! Voi împărtăşi 
rezultatele experimentelor în 
care la şapte zile după un 
tratament cu îngrăşământ foliar 
se măsoară doi indicatori cu un 
dispozitiv electronic automatizat 
specializat: clorofila şi conţinutul 
de azot în masa foliară. 
Au fost efectuate analize pe 
6 câmpuri şi au fost prelevate 
30 de probe din diferite puncte 
ale fiecărui câmp. Care este 
rezultatul acestui experiment? 
Valori mai mari ale parametrului 
"conţinut de clorofilă" au fost 
raportate în toate zonele cu 
biostimulator aplicat. Acest 
lucru înseamnă practic o 
fotosinteză mai activă, o 
garanţie pentru o dezvoltare 
mai bună şi o rezistenţă mai 
mare la factorii adverşi.

Măsurătorile arată cea mai mare 
prezenţă a azotului în zonele 
cu hrănire foliară, cu 20 - 30% 
mai mult. Şi acest azot nu a 
provenit din îngrăşământul foliar, 
deoarece este în cantităţi mici, 
ci din absorbţia îmbunătăţită 
a nutrienţilor introduşi în sol.
De ce s-a întâmplat acest lucru? 
Este acesta un rezultat accidental?
Am făcut cercetări serioase 
cu privire la mecanismul 
de îmbunătăţire a nutriţiei, 
dar, în general, acţiunea 
este în două direcţii:

Impactul asupra sistemului 
radicular - Fertilizarea foliară a 
crescut activitatea fiziologică, 
absorbţia şi funcţiile de sinteză 
ale sistemului radicular şi 
acesta a funcţionat mai bine.
Activarea reducerii nitraţilor în 
frunzele tinere - Îngrăşământul 
foliar complex a ajutat 
azotul intrat în plante să fie 
redus la compuşi organici 
şi să fie pe deplin absorbit, 
într-o măsură mai mare.
Împărtăşim această experienţă 
ca o companie care lucrează în 
domeniul nutriţiei culturilor de 
mai bine de 30 de ani, deoarece 
acest lucru este deosebit de 
important în acest an. 
Puteţi obţine recomandări 
specifice în conformitate cu 
condiţiile fermei dvs de la 
agronomii din echipa Ecofol. 
Contactaţi-i şi faceţi împreună 
toate eforturile pentru o mai 
bună dezvoltare a culturilor.
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Producătorul britanic JCB extinde gama de 
încărcătoare cu braţ telescopic cu modelul 538-70

JCB, producătorul 
numărul unu în lume 
al încărcătoarelor cu 
braţ telescopic, a extins 
gama prin introducerea 
modelului de capacitate 
medie 538-70 pentru 
a oferi fermierilor 
şi mai multe opţiuni 
dintr-o gamă de utilaje 
deja cuprinzătoare 
din punct de vedere 
al performanţei, 
caracteristicilor şi 
specificaţiilor.

Modelul 538-70 este un utilaj 
autentic de şapte metri care  face 
parte din seria III de încărcătoare 
cu braţ telescopic cu o capacitate 
maximă de ridicare de 3.800 kg 
şi o înălţime de ridicare de 7,01 
m, plasându-l între modelele 
actuale 532-70 şi 542-70.

De la 3.000 până la 3.800 kg, 
performanţa de ridicare este 
deosebit de puternică la înălţime 
de 4-6 m. Aceasta e importantă 
pentru încărcarea cerealelor vrac 
în camioane şi a materialului 
de siloz în depozit. În funcţie 
de versiune, există posibilitatea 
de a creşte capacitatea de 
2.500 până la 2.750 kg posibilă 
la înălţimea maximă

La fel ca toate încărcătoarele 
cu braţ telescopic din gama 

sa, noul model 538-70 este 
disponibil cu patru tipuri diferite 
de transmisie, trei capacităţi de 
putere şi trei niveluri de echipare 
standard din punct de vedere al 
caracteristicilor şi al specificaţiilor.

Împreună cu o listă 
cuprinzătoare de opţiuni, 
fermierii au oportunitatea de 
neegalat de a alege tipul de 
încărcător cu braţ telescopic 
care se potriveşte cel mai bine 
aplicaţiilor şi bugetului lor.

Varianta 538-70 AGRI este 
echipată cu transmisia Torque 
Lock 4 de la JCB, cu blocare 
a convertorului de cuplu în 
treapta a patra pentru tracţiune 
directă, eficientă din punct de 
vedere energetic la transport, 
cuplată la o versiune de 109 

CP (81 kW) a modelului JCB 
compatibil cu emisiile Stage V 
având motor DieselMAX 448.

Modelul AGRI Super are 130 
CP (97 kW) si motorul mai sus 
amintit cu transmisie Powershift 
cu patru trepte de viteză. Acesta 
reprezintă varianta de bază. 
Varianta de echipare AGRI Xtra 
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de 150 CP, este disponibilă şi 
cu transmisie Autoshift cu şase 
trepte de viteză cu moduri de 
schimbare automată şi manuală 
a treptelor de viteză, pe lângă 
blocarea convertorului de 
cuplu în primele două trepte.

Echipările AGRI Super şi AGRI 
Xtra pot fi disponibile şi cu 
transmisie DualTech VT, transmisia 
unică JCB, care combină 
cele mai bune caracteristici 
ale acţionării hidrostatice şi 
powershift într-o singură unitate.

Fiind cea mai bună transmisie 
a încărcătoarelor cu braţ 
telescopic, DualTech VT oferă 
un control precis al vitezei 
reduse pentru încărcare şi 
alte sarcini de manipulare 
şi schimbare automată cu 
acţionare directă fără convertor 
de cuplu la deplasarea pe 
câmp şi drumuri, având 
consum redus de combustibil, 
la viteze de peste 19 km/h.

Comutarea între cele două 
elemente se realizează 
fără întreruperi, fără nicio 
implicare a operatorului; Se 
selectează de către operator 
modurile „Power” şi „Eco” şi se 
economiseşte combustibil pentru 
diferite aplicaţii, iar selecţia 

Powershift poate fi restricţionată 
pentru lucrul pe teren.

Modul Flexi al transmisiei 
permite setarea unei turaţii 
fixe a motorului pentru o 
performanţă hidraulică optimă, 
doar transmisia răspunzând apoi 
la pedala de acceleraţie – ideal 
pentru performanţe consistente 
la încărcare şi pentru operarea 
ataşamentelor acţionate hidraulic, 
cum ar fi perii, cupe, furci.

În plus, transmisia DualTech 
VT oferă tracţiune integrală 
permanentă în intervalul 
de viteză al elementului de 
transmisie hidrostatică pentru 
tracţiune maximă în câmp şi 
curte; tracţiune integrală pentru 
lucrări cu deplasare de mare 
viteză, cum ar fi curăţarea 
zăpezii, atunci când este nevoie 
de tracţiune maximă; şi trecerea 
automată la tracţiunea spate 
numai pentru performanţe 
optime de remorcare, reducând în 
acelaşi timp uzura anvelopelor.

În toate variantele, nivelul înalt 
de echipare standard include 
alinierea automată a roţilor la 
comutarea între cele trei moduri 
de direcţie şi un ventilator de 
răcire cu inversare automată 
care elimină praful şi resturile de 
pe grila de admisie a aerului.

Sistemul hidraulic cu senzor de 
sarcină de 140 litri/min include 
regenerarea gravitaţională 
a uleiului pentru retragerea/
coborârea braţului, dar sub 
control deplin, iar suspensia 
automată a braţului Smooth 
Ride este standard la toate, 
cu excepţia versiunii AGRI, 
unde este opţională.

Serviciul de telemetrie LiveLink 
de la JCB face parte deasemenea 
din pachetul standard, oferind 
date complete ale maşinii, 
identificarea proactivă a 
defecţiunilor, programarea în timp 
util a intreţinerilor şi funcţiile de 
localizare şi securitate a maşinii.

Şi ca şi în cazul tuturor 
încărcătoarelor cu braţ 
telescopic JCB din Seria III, 
operatorii noului 538-70 vor 
lucra în ultimul model de cabină 
Command Plus, cu nivelurile 
sale de zgomot ultra-silenţioase, 
vizibilitate excelentă în toate 
părţile, inclusiv în sus, coloana 
volanului cu „memorie” de tip 
push-away şi cu spaţiu 
generos de depozitare.

Utilajelele agricole JCB sunt 
comercializate în România 
de către NHR Agropartners, 
importator de utilaje agricole 
de înaltă calitate. 
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Noua semănătoare de precizie în regim 
de mare viteză Tempo L 16-24 Central Fill
BOGDAN CONSTANTIN, PR & Communication specialist Titan Machinery România

Väderstad, unul din 
producătorii de vârf 
de maşini agricole în 
domeniul prelucrării 
solului şi al semănatului 
(plante păioase şi 
prăşitoare), a lansat 
de curând noua 
semănătoare de 
precizie în regim de 
mare viteză Tempo L 
16-24 Central Fill. 

Prin manipularea centralizată 
a seminţelor şi a fertilizatorilor 
în vrac, va creşte astfel 
capacitatea de lucru a 
semănătorii şi mai mult.

Semănătoarea de mare viteză 
Väderstad Tempo L deţine recordul 
mondial pentru semănarea 
a 502.05 hectare cu porumb 
în doar 24 de ore, un record 
atins în Ungaria în 2017.
"Acum familia de semănători 
de precizie Tempo se extinde 
şi noul model Tempo L 
Central Fill cu buncăr central 
pentru seminţe şi fertilizator 
este lansat", spune Mattias 
Hovnert, Senior Vice President 
Sales&Marketing, care adaugă:
Funcţionalitatea Central Fill 
înseamnă că în loc să umple 
fiecare buncăr al fiecărei unităţi 

de rând în parte, fermierul va 
umple doar un buncăr central de 
mare capacitate. Semănătoarea 
de precizie Tempo se va ocupa 
apoi de distribuirea acestor 
seminţe şi a fertilizatorilor 
către fiecare rând în parte – 
toate acestea la o viteză şi o 
precizie de record mondial.
Cu funcţia Central Fill, fermierul 
este capabil să efectueze mai 
multe hectare în timpul său de 
lucru, crescând astfel capacitatea 
şi productivitatea mult mai mult.
Noul Tempo L Central Fill va fi 
disponibil în 16 sau 24 de rânduri, 
ceea ce oferă spaţiere de la 462 la 
762 de mm, în funcţie de model. 
Pentru a face faţă unei astfel 
de cerinţe, utilajul este dotat cu 
noul buncăr cu capacitatea de 
2200 de litri pentru seminţe şi 
5000 de litri pentru fertilizator, 

cu un total de 7200 de litri.
"Noul buncăr de pe Tempo L 
Central Fill este echipat cu două 
ventilatoare în partea frontală, 
asigurând astfel o capacitatea 
foarte mare de dozare atât 
pentru seminţe cât şi pentru 
fertilizator. Tehnologia din spatele 
sistemului Central Fill este foarte 
intuitivă. Nu există un sistem de 
motoare centrale pentru dozarea 
seminţelor. Fiecare unitate de 
rând îşi asigură necesarul de 
seminţe pentru fiecare dozator în 
mod individual, pentru sistemul 
de semănare PowerShoot", 
spune Mattias Hovnert.
Noul Tempo L 16-24 cu Central 
Fill va avea premiera la târgul 
internaţional Agritechnica 
din Februarie 2022. Maşina 
va fi disponibilă începând 
cu sfârşitul anului 2022.
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Află mai multe informații de la reprezentanții Titan Machinery sau de pe www.titanmachinery.ro

REDEFINEȘTE PRODUCTIVITATEA
• Motoare puternice de până la 325 CP și cuplu maxim 1.470 Nm 
• Transmisie hidrostatică integrală 4x4, viteză maximă de deplasare: 48 km/h
• Ecartament ajustabil hidraulic din cabină: 3,05 m - 3,99 m
• Suspensie independentă activă pe fiecare roată

REDEFINEȘTE PRODUCTIVITATEA
• Rampă de spreyere cu lungime de până la 36 m, formată din 36 de secțiuni
    controlate prin tehnologia AIM Command FLEX (10 Pulse) și sistem 
    de spreyere cu 5 căi, duze laterale pentru compensare în viraje
• Sistem automat de ajustare a înălțimii rampei AUTOBOOM cu 5 senzori
• Rezervor din INOX și rezervor de clătire

REDEFINEȘTE PRODUCTIVITATEA
• Cabină Luxury echipată cu monitor CIH VIPER 4 și sistem de ghidare prin satelit RAVEN RSI
• Sistem de GHIDARE PE RÂNDURI (ROW GUIDANCE)

PATRIOT 4430
Putere maximă motor 325 cp
Cuplu maxim 1.470 Nm
Rexervor Inox 4.542 litri
Rezervor clătire 530 litri
Lungimea rampei 36 m

PATRIOT 3330
Putere maximă motor 250 cp
Cuplu maxim 1.175 Nm
Rexervor Inox 3.785 litri
Rezervor clătire 424 litri
Lungimea rampei 36 m

PATRIOT 3230
Putere maximă motor 220 cp
Cuplu maxim 1.020 Nm
Rexervor Inox 3.028 litri
Rezervor clătire 424 litri
Lungimea rampei 30 m

PATRIOT

titanmachinery.ro

LIVRARE 
DIN STOC!SPRAYERE 

AUTOPROPULSATE
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Din nou despre apă!
Apa care intră în soluţiile de 
pesticide folosite la tratamente, 
are un rol extrem de important 
pentru a asigura eficienţa 
tratamentului. Cercetări făcute de 
instituţii importante din întreaga 
lume au arătat că ionii de metale 
care se găsesc în mod obişnuit în 
apă (ioni de fier, magneziu, calciu 
etc.) pot intra în reacţie chimică cu 
molecula de pesticid şi pot forma 
precipitate, care blochează duzele 
maşinii de stropit şi reduc efectul 
pesticidului. Totodată, daca pH-ul 
apei nu este corelat cu pesticidul, 
se pot rupe legăturile chimice ale 
moleculei de pesticid (hidroliza), 
reducând eficienţa tratamentului. 
S-a constatat că, în funcţie de 
pH, eficienţa tratamentului se 

poate reduce la jumătate în doar 
câteva minute până la câteva ore. 
Pentru a reduce într-o oarecare 
măsură posibilele efecte negative 
ale unei ape necorespunzătoare, 
unii producători şi distribuitori 
de pesticide oferă o serie de 
adjuvanţi pentru corectarea 
pH-ului. Dar această problemă 
este mult mai complicată, fiind 
nevoie de corectarea pH-ului în 
funcţie de pesticidul folosit. 
Controlul exact al conţinutului 
de ioni de metal şi al acidităţii 
sau alcalinităţii apei (după caz), 
contribuie substanţial la creşterea 
eficientei tratamentelor şi la 
posibilitatea reducerii cantităţilor 
de chimicale la hectar. 
Rezultatele din teren, inclusiv de 

la ferme din România, confirmă 
faptul că eficienţa tratamentului 
este mult crescută comparativ cu 
situaţia folosirii apei obişnuite, 
ceea ce permite reducerea în 
medie cu 20-25% a cantităţii de 
chimicale la hectar, în condiţiile 

De data aceasta 
vorbim despre apa 
folosită la tratamentele 
fitosanitare şi de 
ce este importantă 
investiţia într-o instalaţie 
de demineralizare şi 
reglare a pH-ului.

DR. ING. FLORIN NEACŞU, director general adjunct NHR Agropartners
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creşterii siguranţei şi eficienţei 
tratamentului şi cu efecte vizibile 
cu câteva zile mai devreme. 
Această reducere a consumului 
de chimicale, înseamnă reducerea 
costurilor dar şi a poluării 
solului, care se adaugă celorlalte 
avantaje ale utilizării apei tratate: 
efectuarea unui tratament 
eficient, sigur şi de calitate.
Agri-France Environnement 
împreună cu NHR Agropartners 
propun o instalaţie brevetată, 
care de câţiva ani funcţionează 
şi la o serie de ferme din 
România (Aldahra, Jidvei, Avereşti, 
Ostrovit, 3 Brazi, Holder Trade, 
Alsagro, Agroindustriala Carei, 
Maria Trading, Crisagro etc.). 
Producătorul personalizează 
instalaţia în funcţie de cantitatea 
necesară de apă tratată pe oră 
şi de parametrii apei: duritate, 
turbiditate, pH. Totul se poate 
monta într-o construcţie din fermă 
sau într-un container şi amplasa 
pe o platformă în apropiere de 
sursa de apă şi de electricitate. 
Această instalaţie lucrează în 
3 paşi: filtrarea apei la intrarea 
în sistem, demineralizarea 
(reţinerea ionilor de metale 
din apă) şi reglarea pH-ului.

1.  Filtrarea se face cu un filtru 
centrifugal cu autocurăţare, 

care reţine particulele de 
praf şi alte impurităţi aflate 
în suspensie în apă, evitând 
decalibrarea şi înfundarea 
duzelor maşinii de stropit.

 
2.  Demineralizarea se face prin 

trecerea apei printr-un recipient 
în care se află o răşină sintetică 
specială care reţine ionii de 
metal. Când răşina se saturează, 
instalaţia continuă să lucreze, 
comutându-se automat la al 
doilea recipient cu răşină, iar 
răşina saturată se regenerează 
tot automat, prin spălarea cu 
o saramură.  Pe un contor la 
intrarea în rezervorul cu răşină 
se setează cantitatea de apă 
necesară a fi tratată şi, când se 
ajunge la cantitatea respectivă, 
instalaţia se opreşte automat, 
astfel ca nu se pierde apa. 

3.  In continuare, pe măsură ce apa 
trece prin instalaţie, un dozator 
injectează o anumită substanţă 
care reglează pH-ul apei în 
funcţie de pesticid. Se ştie că 
unele pesticide au nevoie de 
apă mai acidă, altele neutră şi 
altele alcalină. De aceea trebuie 
stăpânit foarte bine procesul. 

De obicei, pregătirea apei se face 
în timp real, apa intrând printr-o 
parte, iar la capătul conductei 
alimentează direct maşina de 
erbicidat. În unele situaţii se poate 
monta şi un rezervor tampon, 

pentru pregătirea în avans a unei 
anumite cantităţi de apă. Trebuie 
evitate vasele din metal şi nu 
se recomandă păstrarea apei 
tratate o perioadă mai lungă de 
timp, care favorizează formarea 
algelor sau chiar împrumutarea 
ionilor de metal din vas. În 
plus, este posibil ca tratamentul 
următor să se facă cu un pesticid 
care necesită un alt pH. 
De aceea, recomandarea noastră 
este să se folosească o instalaţie 
care tratează apa direct pe traseul 
de la sursă la maşina de erbicidat. 
Debitul instalaţiei depinde de 
debitul pompei de la sursa de 
apă şi trebuie corelat capacitatea 
maşinilor de erbicidat şi cu timpul 
în care fermierul doreşte să se 
umple rezervoarele acestora. 
Instalaţiile propuse de Agri France 
Environnement/NHR Agropartners 
au debit de la 7 la 30 m3/h.
Răşina pentru demineralizare are 
o durată de viaţă de 8-10 ani, 
iar consumabilele sunt materiale 
ieftine. Instalaţia vine “la pachet” 
cu consultanţa privind schemele 
de tratamente, pH-ul necesar în 
funcţie de substanţele folosite, 
reducerea dozei de pesticid fără 
a afecta eficienţa tratamentului, 
amestecuri de chimicale etc. şi cu 
consumabilele pentru primul an.
O astfel de instalaţie dă siguranţa 
că tratamentul efectuat îşi atinge 
scopul, deci poate influenţa 
recolta obţinută şi se amortizează, 
în funcţie de cantitatea de apă 
tratată, într-o perioadă scurtă.
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Secvenţe tehnologice ale culturii de cartof
Lucrările solului 
executate primăvara
Primăvara arătura trebuie să fie 
afânată, nivelată şi fără bulgări mari. 
Din cauza rezervei mari de apă din 
sol, acumulată în timpul toamnei şi a 
iernii, orice greşeală făcută la lucrările 
solului în acest anotimp are efect 
negativ, asupra calităţii lucrărilor care 
se vor efectua în continuare, ceea ce 
se răsfrânge negativ asupra producţiei.
Primăvara trebuie să se execute 
cât mai puţine lucrări mecanice, 
mai ales cât mai puţine treceri. 
Se va intra pe teren numai când 
umiditatea este corespunzătoare, 
când acesta nu se tasează şi nu 
se lipeşte de roţile agregatelor

Nivelarea arăturii 
primăvara - scopul şi 
importanţa lucrării
Dacă primăvara arătura este 
denivelată înainte de administrarea 
îngrăşămintelor chimice (cu azot 
sau cele complexe) şi/sau înainte de 

pregătirea patului germinativ, trebuie 
executată nivelarea terenului. Pe 
teren denivelat, mai ales pe brazdele 
arăturii, deplasarea agregatelor 
agricole pentru fertilizare se face 
cu mare greutate, iar din cauza 
balansării maşinii de împrăştiat, 
îngrăşămintele se vor repartiza 
neuniform pe teren. În cazul în care se 
trece la pregătirea patului germinativ 
pe teren denivelat, adâncimea de 
prelucrare a solului va fi neuniformă.

Modul de executare 
a lucrării
Lucrarea este necesară numai în 
cazul în care toamna arătura nu a 
fost nivelată, iar primăvara terenul 
prezintă denivelări mai mari, care 
impiedică administrarea uniformă a 
îngrăşămintelor chimice. Se execută 
la fel ca şi în cazul nivelării arăturii 
toamna, respectiv pentru nivelarea 
şi mărunţirea suprafeţei arăturii se 
pot utiliza discurile grele sau cele 
normale, care pot fi în agregat şi 

cu diferite grape, eventual cu alte 
unelte agricole corespunzătoare.
Important este ca nivelarea brazdelor 
arăturii să se facă cât mai eficient, 
cu minimul de treceri (cel mult 1-2). 
În acest scop, unghiul bateriilor de la 
grapele cu discuri se va regla pentru 
o mărunţire energică şi o nivelare 
corespunzătoare, având în vedere că la 
acestă lucrare nu adâncimea de lucru 
este importantă, deoarece este urmată 
de pregătirea patului germinativ.
Este bine dacă în agregat cu grapă cu 
discuri se foloseşte şi o grapă cu colţi 
sau alt organ de mărunţire şi nivelare.
Lucrarea se face diferenţiat pe direcţia 
unei diagonale a parcelei sau dacă 
sunt necesare două treceri, pe direcţia 
celor două diagonale (în formă de X). 
Atragem atenţia că această lucrare 
urmăreşte numai nivelarea superficială 
a arăturii, nu şi mărunţirea solului.
Pe solurile mai uşoare, bine structurate, 
dacă toamna s-a făcut o arătură 
uniformă, la o umiditate optimă a 
solului şi care s-a nivelat bine cu 
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grapa stelată, încât primăvara este 
suficient de neted, îngrăşămintele 
chimice se pot administra direct, 
fără nivelare în prealabil.

Momentul şi perioada 
optimă de executare
Primăvara, nivelarea arăturii se face 
când solul s-a zvântat, în momentul 
când se poate intra pe teren fără 
pericolul tasării, când solul nu se 
lipeşte de roţile agregatelor. Pentru 
o nivelare mai bună şi o sfărâmare 
mai uşoară a brazdelor arăturii, 
solul nu trebuie să fie prea uscat.

Pregătirea patului 
germinativ - scopul şi 
importanţa lucrării
Scopul este realizarea unui pat 
germinativ cu o profunzime de 15-
20cm, bine mărunţit, uniform şi 
nivelat, în care plantarea să se facă în 
condiţii optime, să permită realizarea 
biloanelor corespunzător de mari, din 
sol afânat şi mărunţit, care să acopere 
bine tuberculii plantaţi pe rând.
Prin pregătirea patului germinativ 
se vor distruge buruienile apărute 
primăvara timpuriu şi se vor încorpora 
uniform în sol îngrăşămintele chimice 
administrate. Solul prelucrat pe 
grosimea patului germinativ trebuie 
să asigure condiţii bune pentru 
creşterea rădăcinilor şi a colţilor după 
plantare. Prin această lucrare se 
realizează şi o nivelare a suprafeţei 
solului, care să permită plantarea 
tuberculilor la adâncime uniformă.

Modul de executare 
a lucrării
Având în vedere că după pregătirea 
patului germinativ pot interveni 
perioade ploioase sau cu zăpadă 
care întârzie plantatul, timp în care 
solul se poate tasa sau forma crustă, 
plantarea trebuie executată în flux 
cu pregătirea patului germinativ.
Pe suprafeţe mai mici se pregăteşte 

patul germinativ cu cel mult 
1-2 zile înainte de plantare.
Lucrarea se realizează diferenţiat 
de la o solă sau parcelă la alta, 
în funcţie de starea de afânare 
a solului. Pe terenurile uşoare, 
compactate superficial, se lucrează 
la adâncimea de 12-15cm executând 
o singură trecere cu cultivatorul 
perpendicular sau în diagonală pe 
direcţia arăturii. Pe cât posibil trebuie 
evitată folosirea grapei cu discuri 
care lucrează superficial, nivelează 
mai puţin terenul, în schimb tasează 
puternic solul pe adâncime.
Pe solurile aşezate, mai compacte, 
trebuie lucrat mai radical, energic 
şi pe o adâncime de 16-18 sau 
chiar 20cm, efectuând 1 sau 2 
treceri de preferat pe direcţia celor 
două diagonale ale parcelei.
Este necesar, ca după primele treceri 
ale agregatului cu care se pregăteşte 
patul germinativ, să se controleze 
adâncimea de lucru, pentru a regla 
corect cultivatorul şi să nu ne lăsăm 
impresionaţi numai de ”calitatea 
lucrării” văzută la suprafaţa solului. 
Adâncimea de lucru se va controla în 
continuare şi pe parcursul lucrului.
În unele cazuri, se poate planta direct 
fără pregătirea patului germinativ. 
În aceste situaţii, se pot realiza 
economii însemnate de combustibil, 
pe lângă o plantare mai timpurie.
Calitatea lucrărilor de întreţinere (prăşit 
şi rebilonat) şi de recoltat depind foarte 
mult de modul de pregătire a patului 
germinativ. Un pat germinativ bine 
pregătit trebuie să permită realizarea 
unor biloane mari de pământ bine 
mărunţit, iar sub nivelul cuibului 
să mai rămână încă un strat de 
8-10cm cu sol mărunţit, strat în care 
să pătrundă uşor organul activ de 
dizlocare (cuţitul) maşinii de recoltat.
În cazul asigurării reglajelor şi a 
regimului optim de lucru (umiditatea 
solului şi viteza de deplasare a 
agregatului de minim 5 km/oră) 

se obţine un grad de mărunţire de 
92-96% şi un grad de distrugere 
a buruienilor de 97-99%.

Momentul şi perioada 
optimă de executare 
a patului germinativ
Pregătirea patului germinativ se 
începe primăvara cât mai devreme, dar 
numai dacă se întrunesc şi condiţiile 
de plantare, când solul este zvântat, 
nu se lipeşte de roţile agregatelor, 
nu se tasează şi nu se formează 
bulgări. Calendaristic aceste condiţii 
se întrunesc începând din luna martie 
sau aprilie. Lucrarea se poate începe 
mai devreme în zonele de stepă şi 
silvostepă din sudul şi vestul ţării. 
De asemenea, pregătirea patului 
germinativ se poate face mai devreme 
pe terenurile uşoare (nisipoase), pe cele 
cu pante reduse şi expoziţie sudică, 
care se zvântă şi se încălzesc mai 
uşor şi mai repede. În zonele colinare 
şi de munte, unde primăverile sunt 
mai reci sau mai umede, această 
lucrare poate întârzia în unii ani 
chiar spre sfârşitul lunii aprilie.
Este bine dacă pregătirea patului 
germinativ se face în flux cu plantarea 
sau cel mult cu o zi mai devreme, 
pentru a evita uscarea solului, sau 
formarea crustei şi tasarea suprafeţei 
solului în perioadele ploioase.

Cerinţe agrotehnice 
la pregătirea patului 
germinativ:
Afânarea şi mărunţirea solului 
din stratul superficial al arăturii 
pe o adâncime de 15-20cm; - 
suprafaţa solului să fie uniform 
nivelată; - încorporarea uniformă 
a îngrăşămintelor administrate 
primăvara; - distrugerea buruienilor; 
- evitarea tasării în adâncime, sub 
stratul afânat; - asigurarea unei 
plantări uniforme ca adâncime; - 
asigurarea formării unui bilon suficient 
de mare şi afânat la plantare.Vi

ct
or

 V
ĂT

Ă
M

AN
U



1-14 martie 2022 491-14 martie 202248 www.agrimedia.rowww.agrimedia.ro

  Rectificare nr. 148 din 15 
Februarie 2022 referitoare la 
Hotărârea Guvernului nr. 148/2022 
pentru aprobarea Programului de 
susţinere a producţiei de legume 
în spaţii protejate pentru anul 
2022 - M.O. nr. 0150 din 2022

  Ordin nr. 28 din 14 Februarie 
2022 pentru modificarea unor 
acte normative privind măsura 
14 „Bunăstarea animalelor“ din 
cadrul Programului Naţional 
de Dezvoltare Rurală 2014-
2020 - M.O. nr. 0152 din 2022

  Hotărâre nr. 207 din 14 Februarie 
2022 pentru completarea art. 19 din 
Hotărârea Guvernului nr. 1.179/2014 
privind instituirea unei scheme de 
ajutor de stat în sectorul creşterii 
animalelor - M.O. nr. 0152 din 2022

  Decizie nr. 649 din 19 Octombrie 
2021 referitoare la excepţia de 
neconstituţionalitate a dispoziţiilor art. 
18 1̂ alin. (1) din Legea nr. 78/2000 
pentru prevenirea, descoperirea şi 
sancţionarea faptelor de corupţie şi 
ale art. 7 alin. (5) din Ordonanţa de 
urgenţă a Guvernului nr. 125/2006 
pentru aprobarea schemelor de 
plăţi directe şi plăţi naţionale directe 
complementare, care se acordă în 

agricultură începând cu anul 2007, 
şi pentru modificarea art. 2 din 
Legea nr. 36/1991 privind societăţile 
agricole şi alte forme de asociere în 
agricultură - M.O. nr. 0159 din 2022

  Ordin nr. 32 din 17 Februarie 
2022 pentru aprobarea cantităţilor 
de motorină aferente perioadei 1 
octombrie 2021-31 decembrie 2021 
determinate la plată şi nedecontate 
de către Agenţia de Plăţi şi Intervenţie 
pentru Agricultură, ce beneficiază de 
ajutor de stat acordat sub formă de 
rambursare - M.O. nr. 0165 din 2022

  Ordin nr. 16 din 18 Ianuarie 
2022 pentru aprobarea cotei 
procentuale din tariful de clasificare/
carcasă/pe specii, pe care agenţiile 
de clasificare a carcaselor şi 
clasificatorii carcase independenţi 
o achită Comisiei de clasificare a 
carcaselor - M.O. nr. 0168 din 2022

  Hotărâre nr. 256 din 23 
Februarie 2022 privind modificarea 
unor acte normative în domeniul 
agriculturii - M.O. nr. 0182 din 2022

  Ordin nr. 44 din 24 Februarie 
2022 privind modificarea şi 
completarea Ordinului ministrului 
agriculturii şi dezvoltării rurale nr. 

45/2021 pentru aprobarea criteriilor 
de eligibilitate, condiţiilor specifice şi a 
modului de implementare a schemelor 
de plăţi prevăzute la art. 1 alin. (2) şi 
(3) şi art. 35 alin. (3) din Ordonanţa 
de urgenţă a Guvernului nr. 11/2021 
pentru aprobarea schemelor de plăţi 
şi a unor instrumente de garantare 
care se aplică în agricultură în anii 
2021 şi 2022 - M.O. nr. 0191 din 2022

  Ordin nr. 38 din 22 Februarie 
2022 pentru completarea anexei 
la Ordinul ministrului agriculturii şi 
dezvoltării rurale nr. 1.369/2018 privind 
caracteristicile tehnice, condiţiile 
de folosire a uneltelor admise la 
pescuitul comercial şi metodele de 
pescuit comercial în apele marine şi 
continentale - M.O. nr. 0192 din 2022

  Ordin nr. 41 din 23 Februarie 
2022 privind modificarea art. 1 alin. 
(3) din anexa la Ordinul ministrului 
agriculturii şi dezvoltării rurale 
nr. 125/2017 pentru aprobarea 
Procedurii privind recepţia studiilor 
pedologice şi agrochimice care 
stau la baza întocmirii planului de 
fertilizare şi a stabilirii măsurilor 
agropedoameliorative, necesare 
realizării amenajamentelor 
pastorale ale suprafeţelor de pajişti 
permanente - M.O. nr. 0195 din 2022
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